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با وجود تبلیغات بســیاری که بــرای تولید خودروهای 
برقی می شود، محدودیت هایی وجود دارد و خرید این قبیل 
خودروها به راحتی انجام نمی شود؛ محدودیت اصلی کمبود 
باتری است که از سوی شرکت های خاصی تولید می شوند.

در حال حاضر با دو دسته از خودروهای فرسوده در کشور 
روبه رو هستیم که برخی از این خودروها تنها ظاهری تمیز 
دارند و به لحاظ موتوری ضعیف هستند و برخی دیگر به جز 
ظاهر مناســب موتور خوب و قوی هم دارند و می بینیم که 
برای این دسته از خودروها مالکان شان هزینه کرده اند. حال 
اگر یک خودروی نو را درنظر بگیریم که فیلتر روغن آن در 
ده هزار کیلومتر پیمایش و فیلتر هوا در پنجاه هزار کیلومتر 
پیمایش تعویض شــده، خود به خود این خودرو فرســوده 
محسوب می شود و به شدت مصرف سوخت و آلایندگی اش 
بالا می رود. پس مساله ای هم که در مورد خودروهای فرسوده 
مطرح می شود یک موضوع نسبی است و همه این موارد به 
رسیدگی به این نوع خودروها برمی گردد و اینکه به موقع روغن 
و فیلتر هوا و تایر و تسمه تایم آن عوض شده باشد. موضوع 
مهم دیگر این اســت که بخش زیادی از شهرهای ایران آب 
و هوایی خشک دارند و اگر خودرویی که در شهری خشک 
بوده وارد شــهرهای شمالی کشور که دارای رطوبت بالایی 
هستند بشوند سرعت فرسودگی این خودروها به خصوص 
بدنه شان افزایش پیدا می کند. این در حالی است که ممکن 
است برخی خودروها تا 500 هزار کیلومتر هم همچنان سالم 
بمانند و تنها کافی است که به موقع روغن و تایر این خودروها 
عوض شوند.اکثر خودروهای تولید داخل هم برحسب نوع 
رانندگــی و مراقبت و تعویض به موقع فیلترها و نوع بنزین 
و روغن مصرفی طول عمرشان فرق می کند. اما آنچه مسلم 
است هم اکنون در این حوزه با دو مشکل روبه رو هستیم یک 
مشــکل وجود بیش از 6 میلیون دستگاه خودروی فرسوده 
از مجموع 26 میلیون دســتگاه خودروی موجود در کشور 
است که اغلب بیش از 20 سال از عمرشان گذشته و نمونه 
آن خودروهای سنگین 50 سال پیش هستند که هنوز در 
جاده ها تردد می کنند. از 20 میلیون خودروی باقی مانده که 
فرسوده هم نیستند حدود 16 میلیون خودرو نه نو هستند و 
نه فرسوده که اگر به درستی از آنها مراقبت شود و تعمیرات 
به موقعی از سوی تعمیرکاران حرفه ای داشته باشند مصرف 
بنزین این خودروها حتی از 13 لیتر می تواند تا 9 لیتر هم 
کاهش پیدا کند. در مورد خودروهای نوی ســاخت داخل 
هم که باید حدود 6.8 لیتر در 100 کیلومتر مصرف داشته 
باشند اما مصرف سوخت این نوع خودروها در بازار به 7.5 لیتر 
افزایش پیدا می کند که این اتفاق هم به دو دلیل رخ می دهد 
یک دلیل آن به نحوه رانندگی افراد برمی گردد و دلیل دوم 
هم به زمان تعویض تایر خودروها برمی گردد.نوع روغن، بنزین 
و تایر در کاهش مصرف ســوخت خودروهای نوی با عمر 4 
سال هم بسیار موثر است و می تواند اثر مستقیمی بر مصرف 
سوخت داشته باشد، نتیجه اینکه ما با 26 میلیون خودرویی 
در کشور روبه رو هستیم که همین امروز می توانند پتانسیل 
معنی داری برای کاهش مصرف سوخت داشته باشند و علت 
اینکه مصرف سوخت خودروها همچنان بالاست به این دلیل 
است که پول کافی برای تعمیر خودروها در جیب مردم نیست. 
حال فرض کنیم همه خودروهای جدید در کشور برقی 
شــوند و سالی یک میلیون خودروی برقی وارد کشور شود. 
بــرای اینکه این 26 میلیون خودرو از چرخه خارج شــوند 
26 سال طول خواهد کشید و نکته اصلی اینجاست که هم 
قیمت این خودروهای برقی بالاتر است و هم هزینه تعمیرات 

بیشتری دارند.
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زنگ خطر اقتصادی برای قاره اروپا به صدا درآمد

زنگ خطر اقتصادی برای قاره اروپا به صدا درآمد
مرتضی قدیمی  -   اگر قرار باشد بازار نفت سرنخ هایی در مورد وضعیت اقتصاد جهان ارائه دهد، این سرنخ از زاویه دید دو فرآورده نفتی گازوئیل و نفتا ارائه خواهد شد؛ و در اروپا، اخبار مربوط به این محصولات بسیار 

ناامیدکننده است.

تحلیلگر بازار نفت 
در آژانس بین المللی 

انرژی، اعداد نفتا واضح 
هستند؛ مصرف سال 

جاری در مقایسه با سال 
۲۰۲۱ بیش از یک چهارم 
کاهش خواهد داشت و 
به ۸44 هزار بشکه در 
روز خواهد رسید که 

کمترین میزان در 4۸ 
سال گذشته است.

اســت. در آلمان، انتظار می رود که تقاضای کلی نفت در ســال جاری حدود 90 هزار 
بشکه در روز کاهش یابد، که این بیشترین میزان کاهش تقاضای نفت نسبت به هر 
کشور دیگری در جهان به غیراز پاکستان است.براساس گزارش آژانس بین المللی انرژی، 
تقاضای سوخت نوع دیزل در اروپا در سال جاری نسبت به دوران پیش از همه گیری 
کرونا حدود 380 هزار بشــکه در روز کاهش خواهد داشت.تصویر جهانی از وضعیت 
اروپا هم آشــفته تر است. در چین، علیرغم چالش هایی که بخش املاک برای اقتصاد 
این کشور ایجاد کرده است، تقاضا در حال رونق است. در ماه های ژانویه تا اوت سال 
جاری، سوخت دیزل نسبت به مدت زمان مشابه در سال 2019 افزایشی 40 درصدی 
داشته و مصرف نفتا در دوره مربوطه بیش از دو برابر شده است. چین سرمایه گذاری 
هنگفتی در بهبود ظرفیت پتروشیمی خود انجام داده است. جهش در تولید، بسیاری 
از محصــولات این صنعت مانند اتیلن، پروپیلن و آروماتیک ها را به عرضه بیش ازحد 
ســوق داده و جذابیت چین را به عنوان یک قطب تولید افزایش داده اند.در آمریکا هم 
تقاضای ضمنی برای محصولات تقطیری شــامل گازوئیل و روغن گرمایشی در چند 
هفته گذشته کمتر از استانداردهای فصلی کاهش یافته است. براساس پیش بینی های 
دولت، انتظار می رود تقاضای این محصولات در 3 ماهه چهارم سال جاری و پیش از 
افزایش در اوایل سال آینده، کمتر از میزان سال قبل باقی بماند. به گفته تحلیلگران 
JPMorgan، بااین حال، صنعت حمل ونقل باری نشــانه هایی از بهبودی از خود نشان 
داده انــد و تقاضای بخش حمل ونقل ریلی بــرای این محصولات هم در حال افزایش 
اســت. در آمریکا نفتا معمولاً برای تولید بنزین اســتفاده می شود درحالی که مایعات 
گازی طبیعی ارزان تر که محصول جانبی حفاری نفت شــیل هســتند، به عنوان مواد 

اولیه پتروشیمی مورداستفاده قرار می گیرند.

انتظار می رود مصرف سالانه گازوئیل و نفتا در سال جاری در اروپا 
و کشــورهای گروه توسعه و همکاری های اقتصادی، OECD، کاهش 
پیدا کند و مصرف نفتا به کمترین میزان خود از سال 1975 برسد؛ 
کاهشی که نشانه ای هشداردهنده درباره وضعیت اقتصاد اروپا است. 
گازوئیل به عنوان سوخت کامیون ها، قطارها، کشتی ها و صنایع مختلف 
ازجمله کشاورزی و ساخت وساز استفاده می شود. نفتا سوخت مایع 
هیدروکربنی است که توسط بخش پتروشیمی برای تولید همه چیز 

از تجهیزات پزشکی گرفته تا آدامس استفاده می شود.
آلن گلدر، معاون پالایش، مواد شیمیایی و بازارهای نفت در شرکت 
مشــاوره Wood Mackenzie Ltd معتقد است رشد ضعیف اقتصادی 
اروپا به بخش تولید ضربه شدیدی زده است و همین موضوع میزان 
تقاضا برای نفتا و گازوئیل که هردو برای صنایع حیاتی هســتند را 
به شدت کاهش داده اســت.میزان تقاضای اروپا حتی در دنیایی که 
معامله گران به شــدت بر پتانسیل اختلالات عرضه ناشی از جنگ در 
خاورمیانه متمرکز هستند، هنوز از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است. 
کاهش مصرف مورد انتظار در این دو نوع سوخت در سال جاری بیش 
از نیم میلیون بشکه در روز در مقایسه با میزان مصرف قبل از دوران 
همه گیری رســیده است؛ مقداری که فاصله چندانی با مصرف کلی 
نفت بلژیک ندارد.به عنوان واردکننده اصلی سوخت دیزل از خاورمیانه، 
هند و آمریکا، و به عنوان صادرکننده منظم نفتا به آســیای شرقی و 
آمریــکای لاتین، هر افت قابل توجهی در مصرف اروپا احتمالاً اثرات 

منفی بر اقتصادها و بازارهای نفت در سرتاسر جهان خواهد داشت.
بخشــی از کاهش تقاضای اروپا در سال جاری به دلیل روندهای 
بلندمدت ســاختاری اســت. خریداران در اتحادیه اروپا مدت هاست 
کــه گزینه های بنزینی را به دیزل ترجیح می دهند و افزایش فروش 
خودروهای برقی هم به مصرف ســوخت ضربه زده است. اما ضعف 
اقتصادی اروپا هم عامل بزرگی به شــمار می رود. داده های شاخص 
مدیران خرید نشان می دهد که انقباضات مداوم در ساخت وساز و تولید 
منطقه یورو ادامه دارد، درحالی که تورم بالاتر از هدف باقی مانده است. 
اقتصاد آلمان، بزرگ ترین اقتصاد اتحادیه اروپا، در 3 ماهه گذشــته 

کوچک شد و در معرض خطر ورود به رکود دارد.
به گفته ســیاران هیلی، تحلیلگر بازار نفت در آژانس بین المللی 
انرژی، اعداد نفتا واضح هستند؛ مصرف سال جاری در مقایسه با سال 
2021 بیش از یک چهارم کاهش خواهد داشت و به 844 هزار بشکه 
در روز خواهد رســید که کمترین میزان در 48 سال گذشته است. 
درحالی که نفتا در ترکیب برای ســاخت بنزین هم استفاده می شود، 
دیده بان مصرف ســوخت اروپا این آمار را شامل آمارهای خود نکرده 
است و در عوض نفتای مورداستفاده به عنوان مواد اولیه پتروشیمی را 
محاسبه کرده است.در پنج اقتصاد برتر قاره اروپا، یعنی آلمان، فرانسه، 
انگلیس، ایتالیا و اسپانیا، تمامی داده های جدید از کاهش تقاضا برای 
ســوخت دیزل خبر می دهند. فروش دیزل جاده ای فرانســه در ماه 
سپتامبر نســبت به مدت مشابه سال قبل 13.4 درصد کاهش یافته 

   رشته های جدید جایگزین رشته های 
فاقد بازار می شوند

رئیس دبیرخانه ســتاد ســاماندهی و حمایت از مشاغل 
خانگی با تشریح جزئیات پرداخت مالیات صاحبان مشاغل 
خانگی، هدفگذاری ایجاد اشــتغال در حوزه مشاغل خانگی 
برای ســال 1402 را 150 هزار شــغل عنوان کرد و گفت: 
ســال قبل بیش از 103 هزار شــغل خانگی ایجاد و 218 
مجوز مشاغل خانگی صادر کردیم. آزیتا همتیان با اشاره به 
امضای تفاهم نامه بانک رفاه کارگران و بانک قرض الحســنه 
مهر ایران در چهل و هشــتمین نشست ستاد ساماندهی و 
حمایت از مشــاغل خانگی گفت: در حوزه مشــاغل خانگی 
طی دو سال گذشته در راستای آنچه که از سال 1389 در 
قانون مشاغل خانگی دیده شده به دلیل نوع نگاه و حمایت 
دولت ســیزدهم به این مقولــه و همچنین جامعه هدف ما 
که زنان هســتند رشد و شکوفایی خوبی را شاهد بودیم.وی 
افزود: خوشــبختانه گام اول در راستای تسهیل گری صدور 
مجوزها برداشــته شــد و برنامه عملیاتی ما تا پایان ســال 
بحث توســعه بازار محصولات مشــاغل خانگی است که در 
این راســتا تلاش کردیم در جلسه قبلی ستاد ساماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی تفاهم نامه ای را با دو بانک به امضا 
برسانیم تا هرچه ســریع تر با کمک این دو بانک تسهیلات 
لازم را بــرای متقاضیان فراهــم کنیم.همتیان که در یک 
برنامه رادیویی ســخن می گفت،  تصریح کرد: درصددیم که 
در قالب این تفاهم نامه در راستای طراحی سکوی فروش و 
خرید تضمینی محصولات تولیدی از ابزارهای مالی این دو 
بانک هم برای تولید کنندگان و هم خریداران خرد و عمده 
اســتفاده کنیم.تا پایان سال 1400 تعداد رشته های خانگی 
نزدیک به 358 رشــته بود که اکنون به 512 رشته رسیده 
و در جلســه قبلی ستاد ساماندهی مشــاغل خانگی 100 
رشــته جدید مصوب شد.در حوزه توســعه مشاغل خانگی 
 و افزایش و کاهش رشــته های خانگی نیازمند تمرکز و کار 

بیشتر هستیم.

روابط ایران و چین 
بیش از هر زمان 
دیگری فرصت 

رشد دارد

  بانک جهانی: تورم مواد غذایی در ایران نصف شد
بانک جهانی در جدیدترین گزارش اعلام کرد: نرخ تورم مواد غذایی در ایران در 12 ماه 
منتهی به شهریور امسال به 37.4 درصد کاهش یافته و نسبت به یک سال گذشته تقریبا 

نصف شده است.
به گزارش از وزارت اقتصاد، بانک جهانی در جدیدترین گزارش خود که به بررسی تورم 
مواد غذایی در کشورهای جهان پرداخته است، اعلام کرد: نرخ تورم مواد غذایی در ایران 
در 12 ماه منتهی به سپتامبر 2023 )شــهریور 1402( به 37.4 درصد کاهش یافته و 

نسبت به یک سال گذشته تقریبا نصف شده است.
بر اســاس این گزارش، تورم مواد غذایی در ایران در 12 ماهه منتهی به آگوست 2023 

یعنی مرداد ماه امسال 38 درصد برآورد شده است.
نرخ تورم مواد غذای ایران در اکتبر 2022 )مهر 1402( 71.4 درصد برآورد شده است که 
به این ترتیب پس از 12 ماه نرخ تورم مواد غذایی ایران در سپتامبر 2023 به 37.4 درصد 

رسیده که تقریبا نصف شده است.
به این ترتیب، تورم مواد غذایی در ایران به استناد آمار این نهاد بین المللی هم نسبت به 

ماه گذشته و هم نسبت به یک سال گذشته کاهش یافته است.
با نگاهی به روند تورم مواد غذایی ایران در این گزارش، اوج تورم مواد غذایی در ایران در 
ماه آوریل )فروردین 1402( بوده است که به 80.3 درصد رسیده و پس از آن روند نزولی 

به خود گرفته است.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

  افزایش 56 درصدی تجارت میان کشورهای عضو بریکس
جارت بین پنج کشور عضو بریکس در پنج سال گذشته 56 درصد افزایش یافته و در مجموع به 422 میلیارد دلار رسیده است.ارزش قراردادهای تجاری بین المللی پنج عضو فعلی بریکس )برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی( بین سال های 2017 تا 2022 میلادی 422 
میلیارد دلار بوده است.کشورهای عضو بریکس شرکای تجاری خوبی هستند؛ زیرا آن ها )غیر از روسیه( به منابع طبیعی و محصولات کشاورزی افتخار می کنند.روسیه نیز با صادرات نفت خام به سایر کشورهای در حال توسعه، این ائتلاف را تکمیل می کند.افزایش تجارت بین 
سال های 2017 تا 2022 میلادی، طبیعی است؛ اما همه چیز در سال 2023 میلادی در حال تغییر است؛ زیرا ائتلاف بریکس به دنبال پایان دادن به وابستگی به دلار آمریکا است.تقاضا برای تجارت بین کشورهای عضو بریکس در حال افزایش است و احتمال فراوانی وجود دارد 
که پرداخت ها به جای دلار آمریکا به ارزهای محلی صورت بگیرد.این اقدام، سرنوشت دلار آمریکا را به خطر می اندازد؛ زیرا ممکن است بریکس تجارت به ارزهای محلی را آغاز کند.معاملات برون مرزی به ارزهای محلی به ارزش 400 میلیارد دلار ممکن است بر اقتصاد آمریکا 

فشار وارد کند.



اقتصاد کلان 
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 تعیین تکلیف بانک های متخلف
 در اجرای نهضت ملی مسکن

مریملطفی|بانکهاییکهتسهیلاتساختواحدهاینهضتملیمسکنراتخصیصندادندجریمهسنگینمالیاتیپرداختمیکنند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه روابط ایران و چین امروز بیش از هر زمان دیگری فرصت رشد دارد، گفت: : روابط دیرینه ایران و چین به چند قرن می رسد که همیشه 
در فضای مثبت اندیشانه دنبال شده است. عباس علی آبادی - وزیر صنعت، معدن و تجارت - در همایش تجاری ایران و چین، گفت: تفاهمنامه بین ایران و چین که در بالاترین سطح طرح 
و تصویب شد، زمینه را برای رشد سریع تعاملات فراهم کرده است.علی آبادی همچنین عنوان کرد: طرح کمربند-جاده چین فرصت های متعددی را برای توسعه زیرساخت های ایران مانند 
بنادر،   راه آهن و... ارائه می دهد که می تواند توسعه و رشد اقتصادی دو کشور را تسهیل کند.وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه باید در جهت توسعه تجارت ایران-چین گام های 
اساسی برداشته شود، گفت: در سال ۲۰۲۲ واردات غیرنفتی چین از ایران ۶.۳۵ میلیارد دلار بوده که عمده آن فرآورده های پتروشیمی، معدنی و فلزات، دارو، کشاورزی و شیلات بوده است.

وی ادامه داد: صادرات چین به ایران ۹.۴۴ میلیارد دلار بوده که عمده آن تجهیزات ماشین آلات الکترونیکی، برقی و نیروگاهی، حمل ونقل، انواع کالا و تجهیزات صنعتی و فلزی، محصولات 
شیمیایی، کالا و محصولات پلاستیکی و منسوجات بوده است.

روابطایرانوچینبیش
ازهرزماندیگریفرصت

رشددارد

آغازمرحلهچهارمفــروشخودروهای
وارداتی

طبق اعلام ســامانه یکپارچه، مرحله چهارم 
فروش خودروهای وارداتی از امروز ســه شــنبه 

آغاز شده و تا پنجشنبه ادامه دارد.
 ســامانه یکپارچه خودروهای وارداتی اعلام 
کرد، آن دســته از متقاضیان ســامانه یکپارچه 
عرضــه خودروهای وارداتی کــه در مرحله اول 
ثبت نام کرده اند و اولویت آن ها مشــخص شده، 
می تواننــد برای انتخــاب خودروهــا از فردا تا 
 ســاعت ۲۳:۵۹ روز پنج شــنبه ۱۴۰۲.۰۸.۱۸ 

اقدام کنند.
در اطلاعیه شــماره ۴ خودروهای وارداتی به 
آدرس https://saleauto.ir/ آمده است: سامانه 
صرفاً جهت انتخاب خودروهای به شرح جدول زیر 
از روز سه شنبه ۱۴۰۲.۰۸.۱۶ تا ساعت ۲۳:۵۹ 
روز پنج شنبه ۱۴۰۲.۰۸.۱۸ در دسترس است.

در ایــن مرحلــه متقاضیان می توانند ســه 
اولویــت از ســبد محصــولات اعلامــی زیر را 
انتخاب کننــد. همچنین هیچ گونــه ثبت نام 
 جدیــدی در این مرحله انجام نشــده و انتخاب

 خودرو در سامانه صرفاً برای ثبت نام کنندگان 
قبلی است.

الــف- خودروهای دارای قیمــت قطعی در 
مبادی ورودی:

جدول شــماره ۱: قیمت فروش محاسباتی 
قطعــی خودروهای وارداتــی در مبادی ورودی 

واحد: دستگاه / ریال
آغاز مرحله چهارم فروش خودروهای وارداتی 

از فردا 
تبصره: قیمت مندرج در جدول شــماره ۱، 
قیمت قطعی در مبادی ورودی بوده و هزینه ها 
و عــوارض قانونی پس از ترخیص از قبیل: بیمه 
شخص ثالث، مالیات بر ارزش افزوده، هزینه های 
شــماره گذاری، اسقاط خودروی فرسوده، کرایه 

حمل و ... به قیمت های فوق اضافه می شود.
ب- خودروهای دارای قیمت علی الحســاب 

در مبادی ورودی:
جــدول شــماره ۲- برآورد قیمــت فروش 
محاسباتی علی الحساب در مبادی ورودی واحد: 

دستگاه / ریال
آغاز مرحله چهارم فروش خودروهای وارداتی 

از فردا 
تبصره ۱- قیمت علی الحســاب اعلام شده، 
قیمــت در مبــادی ورودی بــوده و هزینه ها و 
عوارض قانونی پس از ترخیص از قبیل مالیات بر 
ارزش افزوده، هزینه های شماره گذاری، اسقاط 
خودروی فرســوده، کرایه حمــل و ... در هنگام 
صدور فاکتور نهایی به قیمت های قطعی و مصوب 

اضافه خواهد شد.
تبصره ۲- قیمــت قطعی خودروهای مذکور 
پــس از ارائه کلیه مســتندات و مدارک مثبته 
و بر اســاس آخرین ضوابــط و مقررات تعیین و 

اعلام می گردد.
تبصره ۳- مطابق مصوبه شورای رقابت، ملاک 
قیمت قطعی خودرو، رقم محاســباتی سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان خواهد 

بود که متعاقباً در سامانه بارگذاری خواهد شد.
تبصــره ۴- مبلغ پرداختــی در صورتی که 
علی الحساب اعلام شــده باشد، پس از فراخوان 
اولیه به صورت ۵۰ درصد قیمت علی الحســاب 
خواهد بود که پس از واریز مبلغ مذکور نسبت به 
انعقاد قرارداد با متقاضی توسط شرکت واردکننده 
اقدام می شــود و در خصوص مــوارد مندرج در 
جدول شماره یک و همچنین مواردی که قیمت 
قطعی خودرو تا زمان دریافت پیامک اعلام شود 
شرکت می تواند به صورت کامل قیمت قطعی را 

دریافت کند.
تبصره ۵- عــدم واریز وجه حداکثر تا ۵ روز 
پس از فراخوان صورت گرفته، به منزله انصراف 
از طرح بوده و متقاضی از اولویت بندی ســامانه 

حذف می گردد.
تبصره ۶- حداکثر زمان تحویل خودرو برای 
قراردادهای منعقده ۳ ماه است لذا واردکنندگان 
باید حداکثر تا ســه ماه پــس از انعقاد قرارداد 
نسبت به صدور دعوت نامه تکمیل وجه بر اساس 
قیمت قطعی اعلام شــده توسط شورای رقابت 
 اقــدام و همزمــان تحویل خــودرو به متقاضی 

صورت پذیرد.
تبصــره ۷- در صــورت تأخیــر در تحویل، 
قراردادهــای مذکور مشــمول جرایم تأخیر در 
تحویل مقرر در آئین نامه اجرایی قانون حمایت 
از مصرف کنندگان خودرو و دســتورالعمل های 
صادره در این خصوص خواهند شد. قراردادهای 
مذکور مطابق ضوابط مشــمول سود مشارکت و 

انصراف نمی باشند.
تبصره ۸- تخصیص خودرو در این مرحله بر 
اســاس رتبه ثبت نامی قبل متقاضی و اولویت 

انتخابی خودرو انجام می گیرد.
تبصره ۹- آن دســته از ثبــت نام کنندگان 
خودرو وارداتی که در مراحل قبل انتخاب خودرو 
انجام داده و در پرتال خود گزینه عدم تخصیص 
را مشاهده می کنند، در صورت تمایل نسبت به 
خودروهای ارائه شده در جدول فوق در این مرحله 

خودرو جدید انتخاب کنند.
تبصره ۱۰- اطلاعات کلیه متقاضیان مرتبط 
با این طرح حســب مــاده ۱۹ آئین نامه اجرایی 
ماده ۱۴ الحاقی قانون مبارزه با پولشویی و طرح 
مالیــات بر عایدی ســرمایه در اختیار نهادهای 

ذیربط قرار می گیرد. 

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

بــر اســاس قانــون جهش تولید مســکن، از شــهریور مــاه ۱۴۰۰ هر 
ســال بانک ها ۲۰ درصد تســهیلات پرداختی خود را بایــد به نهضت ملی 
مســکن بپردازند. اکنون ۲ ســال از اجرای این قانون گذشــته اســت و به 
گفته هادی عباســی، معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی، 
 در ایــن دو ســال، بانک ها حدود ۲۰ درصد تعهدات خــود در قبال نهضت 

ملی مسکن را اجرا کرده اند.
به رغم جلسات مختلف مسئولان با مدیرعامل بانک ها و همچنین تأکید 
رئیس جمهور در شورای عالی مسکن بر الزام بانک ها به اجرای قانون، پیشرفتی 
در روند تســهیلات دهی بانک ها به نهضت ملی مســکن وجود ندارد و البته 
بیشترین تخلف مربوط به بانک های خصوصی است، آنطور که مهرداد بذرپاش 
وزیر راه و شهرسازی می گوید: در ۶ ماه اخیر بانک های دولتی عملکرد خوبی 
در پرداخت تســهیلات نهضت ملی مســکن دارند اما بانک های خصوصی از 

وظایف خود سر باز زدند.
بررسی عملکرد بانک ها نشان می دهد در ۲ سال گذشته، بانک های سرمایه، 
خاورمیانه و نور عملکردی در نهضت ملی مسکن ندارند و عملکرد بانک های 

کارآفرین، اقتصاد نوین و پاسارگاد کمتر از یک درصد است.
بانک هــای تجــارت، رفاه و صــادرات نیــز در میان بانک هــای دولتی 
کمتریــن عملکرد را دارند. بیشــترین عملکرد نیز مربوط به بانک مســکن 
و پرداخــت ۵۱ هزار میلیارد تومان تســهیلات اســت. البته بانک مســکن 

در ســال نخســت اجرای نهضت ملی مســکن باید ۶۰ هزار میلیارد تومان 
 به این پروژه تســهیلات می داد که بعد از دو ســال تســهیلات پرداختی از

 سهم سال اول هم کمتر است. 
بر اســاس اطلاعات این گزارش، تا کنون بانک مســکن ۱۵ درصد، بانک 
پاسارگاد ۷ دهم درصد، بانک شهر ۴ درصد، بانک ملل ۵ درصد، بانک کارآفرین 
۶ دهم درصد، بانک گردشگری ۴ و نیم درصد، و بانک اقتصاد نوین یک دهم 

درصد سهم خود را در نهضت ملی مسکن پرداخت کرده اند.
در نشست اخیر شورای عالی مسکن، رئیس جمهور تکلیف بانک هایی که 
قانون نهضت ملی مسکن را اجرا نکرده اند، مشخص و دستور ویژه اخذ جریمه 

از بانک های متخلف در پرداخت تسهیلات مسکن را صادر کرد.
بر اســاس آمار، بانک ها تا کنون به کمتر از ۲۰ درصد تعهد خود در قبال 
پرداخت تسهیلات برای ساخت واحد های نهضت ملی مسکن عمل کرده اند. 
براساس آخرین اطلاعات، از ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ بانک ها بایستی ۳۶۰ هزار میلیارد 
تومان به نهضت ملی مسکن تسهیلات می دادند. در سال دوم نیز بانک ها باید 
۴۵۸ هزار میلیارد تومان تســهیلات به نهضت ملی مســکن می دادند که در 
مجموع سال اول و دوم ۸۱۸ هزار میلیارد تومان باید به نهضت ملی مسکن 
پرداخت می شد، اما تسهیلات پرداختی تا کنون ۱۷۵ هزار میلیارد تومان است.

مهدیار اسماعیلی، مدیرعامل صندوق ملی مسکن اعلام کرده است: ۱۵۰ 
هــزار میلیارد تومان جریمه مالیاتی اســت که بانک ها باید به دلیل کوتاهی 

در پرداخت تســهیلات به حوزه مسکن بپردازند. بر این اساس بانک ها باید 
۱۵۰ همت جریمه به ســازمان امور مالیاتی بپردازند و در نهایت این مبلغ 

به صندوق ملی مسکن واریز می شود. 
جریمه بانک ها برای پرداخت نکردن تسهیلات مسکن در سال ۱۴۰۰، 
۵۹ هزار میلیارد تومان و در ســال ۱۴۰۱، ۹۱ هزار میلیارد تومان اســت. 
بانک های خصوصی پایین ترین عملکرد را داشته اند و کمترین تسهیلات را 

به بخش مسکن پرداخت کرده اند.
تاکنون ۷۰ هزار میلیارد تومان برگه تشــخیص از ســوی سازمان امور 
مالیاتــی برای بانک های متخلف صادر شــده اســت. این در حالی اســت 
 کــه بانک های دولتی و خصوصی در قانون جهش تولید مســکن، وظایف 
یکسانی در پرداخت تسهیلات دارند و قانون تفکیکی بین بانک های دولتی 

و خصوصی قائل نشده است.
بر اســاس این گزارش برای ساخت ۴ میلیون مسکن در برنامه نهضت 
ملی، حدود ۳ هزار هزار میلیارد تومان نیاز اســت که تا کنون ۱۲.۵ هزار 

میلیارد تومان برای این پروژه هزینه شده است. 
تأمیــن منابع نهضت ملی مســکن، از محــل آورده متقاضیان، بودجه 
عمومــی، خط اعتباری بازگشــت تســهیلات مســکن مهر، بخشــی از 
 تهاتر نفت و تســهیلات بانکی در نظر گرفته شــده اســت. این منابع به 
صندوق ملی مســکن واریز و از آنجا برای ســاخت واحدهای نهضت ملی 

مسکن استفاده می شود.
بــه گفته مدیرعامل صندوق ملی مســکن، در حــال حاضر۲۸۰ هزار 
 میلیــارد تومان منابع برای صندوق ملی مســکن پیش بینی شــده که در

 حال وصول است.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن درباره تأمین منابع مالی این صندوق در 
سال ۱۴۰۲ گفت: از بودجه عمومی دولت بیست وهشت و نیم هزار میلیارد 
تومان، ســازمان برنامه و بودجه به ما ابلاغ کرده است که بخشی از آن هم 

تخصیص پیدا کرده است. 
حدود ۵ هزار میلیارد تومان هم از منابع خط اعتباری مسکن مهر و ۲۰ 
هزار میلیارد تومان از مسیر فروش نفت براساس مصوبه شورای عالی سران 
قوا تأمین می شود. اسماعیلی افزود: از منابع درنظر گرفته شده، ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومان هم جریمه مالیاتی است که بانک ها باید به دلیل کوتاهی در 

پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن بپردازند.

برنامهریزیبرایتزریق8هزارمیلیاردتومان
با توجه به اینکه تأمین منابع، مهم ترین مشــکل در اجرای نهضت ملی 
مسکن است، قرار شده معادل ریالی ۲ میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی 
برای ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن اختصاص یابد. معادل ریالی این 
رقم حدود ۸۰ هزار میلیارد تومان اســت. تا کنون در نهضت ملی مسکن، 

۱۵۰ هزار واحد تحویل داده شده است. 
بر اســاس اظهارات مســئولان بخش مســکن، علاوه بر این تعداد که 
تحویل داده شــده حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد در مراحل مختلف 
اجرا قرار دارد و در صورت تأمین منابع، سرعت ساخت واحدها نیز افزایش 
پیدا می کند. قانون، تمام دســتگاه های مرتبــط را برای حمایت از جهش 
تولید مســکن مکلف کرده اســت و بانک ها هم از آن مســتثنی نیستند، 
همان طور که دســتگاه های دولتی ملزم به واگــذاری زمین های مازاد در 
اختیار به نهضت ملی مسکن هستند، متقاضیان نیز ملزم به پرداخت آورده 
 هســتند و بانک ها هم مســئولیت پرداخت تسهیلات ساخت نهضت ملی

 مسکن را بر عهده دارند. هر میزان که این تسهیلات بموقع و به میزان کافی 
به پروژه نهضت ملی مسکن تعلق نگیرد، عملیات ساخت و تولید مسکن با 

کندی مواجه می شود.
درحالــی که بازار مســکن به ثبات قیمتی رســیده و تــورم این بازار 
منفی شــده اســت، تعلــل در برنامه نهضت ملی مســکن، آثــار منفی 
 خــود را بــر بــازار می گــذارد اما بــا تولید و عرضــه بموقــع واحدها و 
خانه دار شدن اقشاری که عمدتاً اقشار ضعیف و اجاره نشین هستند، تقاضا 
در بازار اجاره و مسکن به تعادل می رسد و در این شرایط ثبات قیمتی هم 

پایدار می ماند.

تاکنون۷۰هزارمیلیارد
تومانبرگهتشخیصاز
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سبدمحصولاتتایرسازانتغییرکرد
سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر ضمن اشاره به مشکلات ناشی از تخصیص به  
موقع ارز، تاکید کرد این ارزی که به صورت فوری با امتیاز کاهش تعرفه واردات تایر، 
تخصیص پیدا کرده، اگر به موقع به صنعت تایر داده می شد، این توانایی وجود داشت 
بیش از نیاز مصرفی بازار، تایر تولید و توزیع شود؛ اما این اقدام نه تنها صورت نگرفت 
بلکه سبد محصولات تایرسازان تغییر کرد و به سمت تولید محصولات با ارزبری کمتر 

سوق داده شد.
مصطفی تنها، اظهار کرد: عدم تخصیص به  موقع ارز از بهمن ماه سال ۱۴۰۱ به بعد، 
سبب شد تا علیرغم اینکه در سه ماهه ابتدایی سال جاری، تولید افزایشی می رفت، در 
مجموع شش ماهه سال، هشت درصد کاهش تولید تایر نسبت به نیمه نخست سال 
گذشته رقم بخورد. کاهش تولید، کاهش عرضه را نیز به  دنبال داشت که آن نیز خود 

مشکلاتی را در بازار ایجاد کرد.
ســخنگوی انجمن صنفــی صنعت تایــر ادامه داد: عــلاوه بر ایــن، کارخانه ها 
سرمایه گذاری هایی انجام داده و مقدار قابل توجهی ظرفیت های جدیدی ایجاد کرده 
بودند که می بایســت در سال جاری مورد بهره برداری قرار می گرفت؛ اما متاسفانه به 
دلیل عدم تخصیص به  موقع ارز، این مهم هم تحقق نیافت. از سوی دیگر، کارخانه ها 
بــرای آنکه در مصرف مــواد صرفه جویی کنند، ترکیب محصــولات تولیدی خود را 
بیشتر بر اساس میزان ارزبری انتخاب کردند؛ یعنی محصولاتی را برای تولید انتخاب 
کردند که مواداولیه خارجی کمتری نیاز داشت؛ در نتیجه در ترکیب سبد محصولات 
شــرکت ها، تغییر حاصل و همه این موارد سبب شد شکافی بین تولید و مصرف تایر 

در کشور به وجود آید.
وی خاطرنشان کرد: زمانی که کاهش تولید پدید می آید، به گونه ای که در بازار هم 
محسوس باشد که تولید در حال کاهش است، طبیعی است که به لحاظ روانی، بازار 
تعادل خود را از دست بدهد و احساس کاهش عرضه، باعث افزایش قیمت شود. روند 
افزایشی قیمت در کف بازار سبب خواهد شد که مردم نیز از یکسو به تایر به صورت 
کالای سرمایه ای نگاه کنند و متصور شوند که در شرایط تورمی، ارزش سرمایه خود 

را با خرید تایر حفظ کنند.
این مقام صنفی- صنعتی تصریح کرد: از سوی دیگر، افرادی که تایر برای مصرف 
می خواهند، مصرف خود را جلو می اندازند. به طور مثال اگر قرار بود، به طور طبیعی 
شش ماه دیگر خرید تایر داشته باشند، از ترس گران نخریدن، اکنون خرید می کنند 
یا به جای یک حلقه، دو حلقه خریداری و انبار می کنند؛ بر این اساس مصرف افزایش 
پیدا می کند و این تقاضای کاذب ســبب می شــود که کمبود در بازار بیشتر احساس 

شود و روند رشد قیمت در کف بازار، سرعت بیشتری پیدا کند.
تنها با بیان اینکه، موارد فوق ســبب شــد که ظرف یکماه، یک جفت تایر تا دو 
میلیون تومان هم در بازار نســبت به قیمتی که کارخانه ها در اختیار توزیع کنندگان 
قرار می دادند، اختلاف پیدا کند، گفت: این عدم توازن که در بازار ایجاد شد؛ مسئولان 
به فکر چاره اندیشی افتادند؛ برای این منظور، رو به سوی واردات آوردند و برای آنکه 
در کوتــاه مدت بتوانند بازار را کنترل کنند، تعرفه را کاهش دادند تا واردات افزایش 
پیدا کند و از کانال افزایش واردات بتوانند، تناسبی میان عرضه و تقاضا ایجاد کنند.  
سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر تصریح کرد: این در حالیست که چنانچه ارز 

به  موقع تخصیص داده می شــد، اصلا نیاز به این اقدامات نبود؛ چرا که ظرفیت تولید 
تایر سواری ما در کشور، بیش از میزان مصرف است؛ البته مصرف طبیعی و نه تقاضای 
کاذب کــه تایر را کالای مصرفی می دانند. بازار برای آنکه در تعادل باشــد، تمایل به 

سرمایه گذاری بر روی تایر در بازار، از بین خواهد رفت.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر نیز علیرغم وعده هایی که داده شده که مشکلات 
ارزی تایر برطرف شــود، هنوز نوع مقررات و ضوابط به گونه ای اســت که کارخانجات 
نمی توانند ارز را دریافت کنند. باید توجه کرد که تخصیص ارز بر روی کاغذ برای ما 
مشکلی حل نخواهد کرد؛ تخصیص ارز برای ما تامین ارز و واریز ارز به حساب فروشنده 
اســت. تا زمانی که از بانک مرکزی حواله به حساب مشتری نیاید، برای ما ارز تامین 

نشده است؛ حال امضا روی کاغذ شده باشد.
تنها افزود: در شــرایط موجود، ضوابطی تعریف شده که برای دریافت ارز، سهیمه 
ارزی برای هر ماده اولیه را همچون سال گذشته در نظر گرفته اند؛ به طور مثال گفته 
می شــود که سال گذشته چه مقدار شــتاب دهنده وارد کرده اید، امسال هم به همان 
میزان مجاز هستید؛ این در حالیست که ما برخی مواد را که خریداری می کنیم برای 
مدت طولانی تر خریداری می کنیم و مقدار مصرف آن در فرمولاســیون ما کم باشد و 
برای مدت طولانی در انبار داشــته باشیم و هر سال خرید نکنیم؛ بنابراین چون آمار 
واردات برخی مواد اولیه در سال گذشته وجود ندارد، امسال هم اجازه واردات نمی دهند.

سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر در پایان تصریح کرد: تخصیص ارز برای واردات 
راحت تر است و روند کار سریعتر انجام می شود، ارز تخصیص داده می شود، واردکننده 
تایر را وارد و از گمرک ترخیص می کند. اما اگر این ارز به موقع در اختیار تولیدکننده 
قرار می گرفت و اجرایی تر اقدام می شد، قادر خواهیم بود که بیش از نیاز کشور، تولید 
کنیم. در امر تولید اینگونه نیست که بلافاصله پس از تخصیص ارز، تولید صورت گیرد؛ 
واردات مواداولیه و رســیدن آن به دســت کارخانجات و انجام فرآیند تولید و توزیع و 
رســیدن به دســت مصرف کننده و کاهش التهاب بازار، زمانبرتر از واردات است؛ اما 
این طور ترجیح داده شد که ارز را ضربتی به واردات تخصیص و تعرفه را کاهش دهند.

افزایشدما۱۰میلیاردمترمکعبآبتجدیدپذیرراازدسترسخارجمیکند
سخنگوی صنعت آب با بیان این که در سال های اخیر شاهد کاهش بارندگی ها در 
فصل زمستان نیز هستیم، گفت: هر نیم درجه افزایش دمای کشور بیش از ۱۰میلیارد 
مترمکعب آب تجدیدپذیر را از دســترس خارج می کند. فیروز قاسم زاده، سخنگوی 
صنعت آب امروز در نشست خبری با اشاره به وضعیت بارش ها و منابع آبی در کشور 
گفت: از شش حوزه آبریز دو حوزه در شرایط بدون تنش هستند و مابقی شرایط تنش 
را تجربه می کنند.وی اضافه کرد: میزان بارش ها در یک قرن اخیر کاهش شدیدی یافته 
و این در حالی است که با افزایش دما نیز مواجهیم. میزان تبخیر در نیم قرن اخیر ۲۱ 
درصد رشد داشته و میزان بارندگی ها نیز طی این مدت ۱۴ درصد کاهش داشته است.

سخنگوی صنعت آب با بیان این که در سال های اخیر شاهد کاهش بارندگی ها در 
فصل زمستان نیز هستیم، تصریح کرد: هر نیم درجه افزایش دمای کشور بیش از ۱۰ 

میلیارد مترمکعب آب تجدید پذیر را از دسترس خارج می کند.
وی با اشاره به تأثیرات تغییر اقلیم در ایران اظهار کرد: کشور ما یک سوم دنیا بارش 
دریافت می کند و این در حالی اســت که توزیع بارندگی ها نیز در مناطق و در فصول 
مختلف متفاوت اســت؛ به طوری که در تابستان پنج درصد و در زمستان ۴۵ درصد 
بارش ها اتفاق می افتد.به گفته سخنگوی صنعت آب ۱۱۰ میلیارد مترمکعب مجموع 
آب تولید شده کشور است که بر اساس شاخص های بین المللی باید برای ۴۰ درصد آن 
برنامه ریزی شود اما اکنون بیش از ۹۰ میلیارد مترمکعب آب در کشور مصرف می شود.

وی با اشاره به برنامه سازگاری با کم آبی خاطر نشان کرد: این برنامه موارد مختلفی 
را مورد توجه قرار داده که تمرکز روی بخش کشاورزی در رأس آن قرار دارد.

قاسم زاده به اشاره به اینکه کم آبی تأثیر مستقیم بر فرو نشست ها دارد، خاطر نشان 

کرد: محدوده مجاز فرونشست پنج میلی متر در سال است که در ایران به صورت نقطه ای 
حتی ۲۰ ســانتی متر را تجربه کرده ایم. در جنوب تهران تا ۱۸ سانتی متر در سال به 

صورت موضعی گزارش فرونشست داشته ایم.
سخنگوی صنعت آب با تاکید بر این که اگر برای تغییر اقلیم و سازگاری با آن تدبیری 
اندیشیده نشود، در آینده دچار آسیب خواهیم شد، تصریح کرد: منابع باران ۲۱ درصد 
مساحت کشور پشت سدها جمع می شوند و به طور کلی سالانه ۳۰۰ میلیارد مترمکعب 

از محل سدها بهره می بریم و مابقی از منابع دیگر تأمین می شود.
وی با اشاره به آمار سدها در کشور اظهار کرد: تا تاریخ ۱۳ آبان ماه ۴۰ درصد سدهای 
کشور پر هستند و اکنون ۱.۸۰ میلیارد مترمکعب ورودی آب به سدهای کشور بوده 

که نسبت به سال قبل ۲۶ درصد افزایش یافته است.
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پروژه فیبرنوری یک بازار بزرگ برای تولید و 
اشتغال ایجاد می کند

ابوالفضل حمیدی   |    وزیر ارتباطات با بیان اینکه بر اساس برنامه هفتم توسعه، باید ۲۰ میلیون »اتصال« به فیبر نوری منازل و 
کسب وکارها ایجاد شود، گفت: پروژه فیبر نوری منازل و کسب و کارها یک بازار بزرگ برای تولید و اشتغال ایجاد می کند که قرار 

گرفتن منابع صندوق نوآوری و شکوفایی کنار این پروژه می تواند باعث شتاب بخشی به آن شود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

علیبنیادینائینیگفت:آئیننامههایصنعتبیمهبابهرهگیریازخردجمعیونظرسنجیازذینفعانبازنگریوتدوینمیشود.
علیبنیادینائینیمعاونتوسعهبیمهمرکزیدرخصوصجزئیاتاصلاحوتدوینآئیننامههایجدیدبیمهمرکزیونحوهقانونگذاریجدیدگفت:مهمتریننظامهاینوآوریدردنیا
مبتنیبر»نظامنوآوریباز«اســتیعنیبهجایاینکهمجموعهمحدودبه»تحقیقوپژوهش«خودیابهاصلاح»R&D«باشــد،درحوزههایتولیدیوخدماتیوآئیننامهجدیدازخرد
جمعیاستفادهمیشود.درواقعنگاهفراترمیرودوباافرادمتخصصخارجازرگولاتوریاعمازخارجفضایبیمهایمانندفضایبانکیداخلکشورویاحتیفضایخارجکشورارتباطبرقرار

میشودتابتوانیمدیدگاههایآنانرادرحوزهاصلاحآئیننامههایکسبوکارداشتهباشیم.
بنیادیافزود:برایاجراییکردناینرویکرددربیمهمرکزیدرابتدااصلاحآئیننامههارادردســتورکارقراردادیموآئیننامههاییکهدرکســبوکارهایمختلفبیمهایتأثیرگذار

بودندرادراولویتقراردادیم.

اصلاح آیین نامه های 
 بیمه ای با رویکرد
 نوآوری باز

  رشد ۱۴ هزار واحدی شاخص بورس
شــاخصکلبورستهراندرپایانمعاملات
امروز)دوشــنبه،۱۵آبان(بــا۱۴هزارو۱۴۳
واحدرشددرارتفاع۲میلیونو۳۰هزارو۸۷۸

واحدیقرارگرفت.
شــاخصهموزنباپنجهــزارو۹۱۸واحد
افزایــشبه۶۸۴هزارو۸۳۷واحدوشــاخص
قیمتباسههزارو۳۵۷واحدرشدبه۳۸۸هزار

و۵۶۶واحدرسید.
درمعاملاتبورستهران،بیشاز۶میلیارد
و۷۵۲میلیونسهم،حقتقدمواوراقبهاداربه
ارزش۴۴هزارو۵۹۰میلیاردریالمعاملهشد.
پالایشنفتاصفهان)شــپنا(با۹۸۰واحد،
پتروشــیمیپردیس)شــپدیس(با۹۷۶واحد،
ســرمایهگذارینفتوگازوپتروشیمیتامین
)تاپیکو(با۹۳۵واحد،پالایشنفتبندرعباس
)شــبندر(با۷۷۳واحد،پالایــشنفتتهران
)شــتران(با۶۸۰واحد،شرکتارتباطاتسیار
ایران)همراه(با۴۵۹واحدوگروهمپنا)سهامی
عام()رمپنا(با۴۱۴واحدبیشترینتاثیرمثبت

رابرشاخصبورسداشتند.
گسترشسرمایهگذاریایرانخودرو)خگستر(،
شرکتسرمایهگذاریتامیناجتماعی)شستا(،
پالایشنفتاصفهان)شــپنا(،حملونقلبین
المللیخلیجفارس)حفارس(،ذوبآهناصفهان
)ذوب(،سرمایهگذاریشاهد)تشاهد(وسیمان
اصفهان)سصفها(درنمادهایپرُتراکنشبورس

قرارداشتند.
شــاخصفرابورسنیزامروزبــا۱۵۱واحد
افزایشبه۲۴هزارو۷۲۱واحدرســید.دراین
بازاربیشازپنــجمیلیاردو۵۶۹میلیونبرگه

سهمواوراقمالیدادوستدشد.
پلیمرآریاساسول)آریا(،سرمایهگذاریمالی
سپهرصادرات)وســپهر(،مدیریتانرژیامید
تابانهور)وهور(،فولادهرمزگانجنوب)هرمز(،
نفتپاسارگاد)شپاس(،بیمهپاسارگاد)بپاس(و
پالایشنفتلاوان)شــاوان(بیشتریناثرمثبت

رابرشاخصفرابورسگذاشتند.
تولیدبرقعسلویهمپنا)بمپا(،مولدنیروگاهی
تجارتفارس)بمولد(،فولادشــاهرود)فرود(،
فرابورسایران)فرابورس(،توسعهوعمراناستان
کرمــان)کرمان(،خودرودیــزل)خاور(وتهیه
توزیعغذایدناآفرینفدک)گدنا(درنمادهای

پرُتراکنشفرابورسقرارداشتند.

 تمدید کاهش داوطلبانه تولید نفت خام 
از سوی عربستان سعودی و روسیه

عربســتانســعودیوروســیهبهصورت
داوطلبانــهبــهکاهــشتولیــدنفــتخود

ادامهمیدهند.
عربســتانسعودیوروسیه،صادرکنندگان
بزرگنفت،روزدوشــنبهاعــلامکردندکهبه
صورتداوطلبانهکاهــشتولیدنفتخودراتا
پایانسالادامهخواهندداد،زیرانگرانیهادرباره
تقاضاورشداقتصادیهمچنانبربازارهاینفت

خامتأثیرمیگذارد.
هردوکشوراعلامکردندکهموضوعکاهش
تولیدنفترادرماهآیندهبررسیخواهندکرد.
عربســتانســعودیاعلامکردهاستکهتولید
نفــتخامخــودراروزانهیکمیلیونبشــکه
کاهشخواهدداد؛بهاینمعناکهدردســامبر
)آذر-دی(روزانهنزدیکبه۹میلیونبشکهنفت

کمترتولیدمیکند.
پسازبیانیهعربســتانســعودیدرزمینه
کاهشتولیدنفتخام،مسکونیزاعلامکردکه
بهکاهشروزانه۳۰۰هزاربشکهازصادراتنفت
خاموفرآوردههاینفتیخودتاپایاندســامبر

ادامهخواهدداد.
اوپکپلاسکهازکشــورهایعضوسازمان
کشــورهایصادرکنندهنفت)اوپک(ومتحدان
اصلیآنهاازجملهروســیهتشکیلشدهاست،
ازسالگذشــتهتولیدنفتخودراکاهشداده
استتابهگفتهخوداقدامیپیشگیرانهبرایحفظ

ثباتبازارانجامدادهباشد.
بااینرویهوکاهشتولید،قیمتنفتقطعا
ثابــتخواهدماندالبتهچنــگدرمنطقهمی
تواندتماماینمعادلاترابرهمزند.قیمتنفت
بستگیبهشرایطوارامبودنمنطقهخلیجفارس
وخاورمیانهداردودرصورتتغییراینرویهنفت

قیمتافزایشیخواهدداشت.

 بر این اساس ضروری 
است یک سازوکار ویژه 
برای همکاری صندوق 
نوآوری و شکوفایی و 

صندوق نوآفرین وزارت 
ارتباطات و فناوری 

اطلاعات ایجاد شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/08/16
شماره : 1520

وزیرارتباطاتوفناوریاطلاعاتبهعنوانعضوهیأتامنایصندوقنوآوریوشکوفاییبامحمدصادقخیاطیانیزدی،
رئیسوعضوهیأتعاملصندوقنوآوریوشکوفاییوجمعیازاعضایهیأتعاملومعاونانصندوقدیدارکرد.

عیســیزارعپــوردرایندیدارباتقدیــرازرویکردجدیدوخلاقانــههیأتعاملجدیدصندوقنوآوریوشــکوفایی
کــهمنجــربــهافزایــشحمایــتازشــرکتهایدانشبنیانشــده،گفــت:یکــیازجهتگیریهایاساســیدولت
سیزدهمحمایتازشرکتهایدانشبنیاناستکهاینحمایترادرعملوازطریقتأمینمالیتوسطصندوقنوآوریو
شکوفاییشاهدهستیمکهاینحمایتوارائهتسهیلاتدردوسالگذشته،براساسآمارهایموجودبهاندازهکلدودولت

گذشتهاست.
ویبابیاناینکهجایخوشــحالیداردکهصندوقنوآوریوشــکوفاییخودرابارویکردهاوجهتگیریهایدولتدر

صادرات ۵۰۰ میلیون دلاری محصولات پلیمری به چین
نایبرئیسکمیســیونپتروشیمیاتحادیهصادرکنندگاننفت،گازوپتروشیمی
گفت:سالانهبین۴۰۰تا۵۰۰میلیوندلارمحصولپلیمریبهچینصادرمیشودواین

ظرفیتوجودداردکهتعاملاتاینحوزهارتقادهیم.
محمدرضاحیدرزاده،نایبرئیسکمیســیونپتروشیمیاتحادیهصادرکنندگان
نفت،گازوپتروشیمیدر»همایشتجاریایرانوچین۲۰۲۳«کهدرحاشیهششمین
نمایشگاهبینالمللیوارداتچینبرگزارشد،اظهارداشت:باتغییراتپیچیدهکنونیدنیا
وفضایرقابتیموجود،بنگاههاییکهبتوانندخودرادرمرزهایرقابتیحفظکنندوسوار
برموجفناوریونوآوریشوند،نهتنهاحیاتخودراتضمینمیکنند،بلکهمیتوانند
درعرصههایمختلفپیشروباشندوخلقارزشکنند.ویافزود:دراینعرصه،صنعت
پتروشیمیدردنیابهعنوانیکصنعتهایتکنقشمؤثروکاربردیدارد،پتروشیمی
صنعتیاستکهازطرفیدامنهکاربردمحصولاتشبسیارگستردهاستوازسویدیگر
سهمبالاییازتجارتجهانیرابهخوداختصاصمیدهد،سرمایهگذاریدراینصنعت
مستلزمرعایتنکاتیاستکهبدونآننمیتوانبهثمربخشبودنسرمایهگذاریانجام

شدهامیدواربود.

حیدرزادهبااشارهبهجایگاهویژهپتروشیمیدرمنطقهخاورمیانه،گفت:ایرانوبرخی
ازکشورهایمنطقهخاورمیانهباتوجهبهبرخورداریازمنابعغنینفتوگازومیعانات
گازی،همچنیندسترسیبهآبهایآزادوبینالمللیونزدیکیبهبازارهایآسیاواروپا
ازمزیتنسبیدرصنایعپتروشیمیبرخوردارهستند.نایبرئیسکمیسیونپتروشیمی

اتحادیهصادرکنندگاننفت،گازوپتروشیمیخاطرنشانکرد:یکیازشرکتهایپلیمری
داخلیدرایرانســالیانهحدود۲میلیونتنمحصولاتپلیمریتولیدمیکند،میزان
صادراتمابهکشورچینحدود۴۰۰تا۵۰۰میلیوندلاراست.ویافزود:کسبرکورد
تولیدوفروشدرتمامیادوارفعالیتشــرکت،تولیدگریدمهمLEC1969باکاربری
اکستروژنکوتینگبرایبستهبندیموادغذاییوبهداشتیکهیکیازگریدهایمهم
دنیااســتواینشــرکتجزیکیازسهشــرکتبرترتولیدکنندهاینگریداست،از

افتخاراتکشورشمردهمیشود.
نایبرئیسکمیسیونپتروشیمیاتحادیهصادرکنندگاننفت،گازوپتروشیمیبا
بیاناینکهحضوردرآوردگاههایمهمیهمچوننمایشگاهبینالمللیچینکهدرراستای
اجراییکردنسیاستهایدولتمردمیودرجهتدیپلماسیانرژیوزارتنفتاست،
بهمنظوربازارسازیمحصولات،همچنینشناساییسازندگانوتأمینکنندگانبسیار
حائزاهمیتاست،گفت:امیدواریمبتوانیمدرراستایمنویاتمقاممعظمرهبری،برای
تحققشــعارمهارتورمورشــدتولیدعملکنیموگامیبزرگدرجهتاعتلاینظام

مقدسجمهوریاسلامیبرداریم.

حمایتازشــرکتهایدانشبنیانتطبیقدادهاســت،افزود:براساساعلامصندوق۳۰درصدو
براســاساعتقادما۵۰درصدشرکتهایدانشبنیاندرحوزهارتباطاتوفناوریاطلاعاتفعال
هستندکهدراینحوزهنیزخلاقیت،نوآوریوسرمایهانسانیحرفنخسترامیزندومیتواند

خیلیزودارزشافزودهایجادکند.
وزیــرارتباطاتباتأکیدبراینکهحمایتازشــرکتهایدانشبنیانحوزهارتباطاتوفناوری
اطلاعاتبرایماحائزاهمیتاستگفت:برایناساسضروریاستیکسازوکارویژهبرایهمکاری
صندوقنوآوریوشکوفاییوصندوقنوآفرینوزارتارتباطاتوفناوریاطلاعاتایجادشود.حتی
اگربشــودیککمیتهمشترکدائمیتشــکلشودتابهصورتمداومومنظموضعیتحمایتاز

شرکتهایدانشبنیانحوزهارتباطاتوفناوریاطلاعاترابررسیکرد.
ویافزود:دوطرفظرفیتهاییخوبیدارندواگرســازوکارهایاجراییطراحیشــود،حتماً
موضوعحمایتازشــرکتهایدانشبنیانحوزهارتباطاتوفناوریاطاعاتدچارتحولخواهد
شدبهخصوصکهبراساسبرنامههفتمتوسعهتکالیفزیادیبرایدستگاههایدولتیایجادشده
اســتکهبایدحداکثراستفادهازهوشمصنوعیوفناوریهایجدیدرادرجهتهوشمندسازی
داشــتهباشند؛اینتکالیفنیزجزبااستفادهازظرفیتبخشخصوصیوشرکتهایدانشبنیان

محققنخواهدشد.
زارعپورادامهداد:براساسبرنامههفتمتوسعهوزارتارتباطاتنیزبرایهوشمندسازی،مکلف
بهتأمینزیرساختهاهمدربخشارتباطی،همدربخشپردازشیوهمدربخشتجهیزاتیشده
است.برایناساسضروریاستکهصندوقنوآوریوشکوفایینگاهویژهایبهاینحوزهداشتهباشد.
ویتصریحکرد:درحالحاضردرچارچوباینتکلیفقانونی،وزارتارتباطاتوفناوریپروژه
راهبردیوکلیدیفیبرنوریمنازلوکسبوکارهاراتعریفکردهاستتابراساسبرنامههفتم
توسعه،باید۲۰میلیون»اتصال«بهفیبرنوریمنازلوکسبوکارهاایجادشود؛ایندرحالیاست
کهمادرابتدا۲۰میلیون»پوشش«راتاپایاندولتسیزدهمهدفگذاریکردهبودیم؛بنابرایناین
پروژهیکبازاربزرگبرایتولیدواشتغالایجادمیکندکهاگرمنابعصندوقنوآوریوشکوفایی

همکنارآنقرارگیردمیتواندباعثشتاببخشیبهاینپروژهشود.
وزیرارتباطاتدرادامهباابرازخشنودیازورودصندوقنوآوریوشکوفاییبهموضوعحمایتاز
کسبوکارهایحوزهفضاییگفت:توسعهصنعتفضاییازجملهنیازهایکشوراست.اعتقادداریم
کهبخشخصوصیوشرکتهایدانشبنیانخیلیزودترازاینبایدبهاینحوزهورودمیکردند؛
چراکهدراینحوزهنیزنوآوریوخلاقیتحرفنخســترامیزندوبایددراینرابطهازظرفیت

دانشبنیانهانهایتاستفادهرابکنیم.
ویافزود:برایناساساعتقادداریمظرفیتهایهمکاریزیادیمیانوزارتارتباطاتوفناوری
اطلاعاتوصندوقنوآوریوشــکوفاییوجودداردوبایدباایجادکمیتههایمشــترککاریاین

ظرفیتهایبالقوهرابالفعلکنیم.
رئیسهیأتعاملصندوقنوآوریوشکوفایینیزدراینجلسهگفت:وزارتارتباطاتوفناوری
اطلاعاتبهعنوانیکیازوزارتخانههایمهمزیرساختینقشمهمیدرمسیرتوسعهکشورداردو
برهمیناســاساینآمادگیوجودداردصندوقنوآوریوشکوفاییبهبازویوزارتارتباطاتدر

حوزهتوسعهفناوریونوآوریتبدیلشود.
طبقاعلاموزارتارتباطاتوفناوریاطلاعات،ویدرادامهباتأکیدبراینکهدرایندولتشاهد
یکهمگراییواقعیوعملیمیاندستگاههایدولتیدرحوزهحمایتهاازشرکتهایدانشبنیان
هستیمگفت:همهاعضایدولتتمامقدپایکاردانشبنیانهاهستندکهاینجایخشنودیدارد
اماضروریاستکههمگراییشکلگرفتهبههمافزاییهمتبدیلشودتاکارهایجزیرهایدراین

حوزهمتوقفوازاتلافمنابعوزمانجلوگیریشود.
خیاطیاندرخاتمهگفت:درصندوقنوآوریوشــکوفاییبرایایجادهمافزاییوتجمیعارائه
خدمتبهشرکتهایدانشبنیاناینآمادگیوجودداردواعتقادداریمازظرفیتهایموجودباید

نهایتاستفادهرابکنیمتاشاهدرونقوشکوفاییشرکتهایدانشبنیانباشیم.

 قوانین در حوزه کیفیت بازنگری شود
رییــسهیاتمدیرهانجمنمدیریتکیفیتگفت:ارتقایکیفیتمحورتحولدر
صنعتوزندگیاســتودرصورتیکهتولیدکنندگانوصنعتگرانبهموضوعکیفیت

توجهنکنندازعرصهرقابتحذفخواهندشد.
فرزینانتصاریانبهمناسبتروزملیکیفیت،اظهارداشت:انقلابصنعتیچهارمرا
درپیشروداریمازاینرونیازمندارتقایکیفیتوافزایشسطحقدرترقابتپذیری

هستیم،درغیراینصورتازعرصهرقابتحذفخواهیمشد.
ویافــزود:انقلابصنعتــیچهاردرفضایجهانیاتفاقمیافتدوآثاروتبعاتآن
درکشورماننیزمشهودخواهدشد؛درهمینراستابسیاریازصنایعحذفویاتغییر

شکلمیدهند.
رییسهیاتمدیرهانجمنمدیریتکیفیتبابیاناینکهکیفیت،دستیابیبهظرفیت
رقابتیاست،گفت:پیشرفتفنّاوری،سهمبزرگیدرانقلابصنعتیچهارمخواهدداشت.
اکنونبسیاریازفروشگاههادردنیاتعطیلشدهودرفضایدیجیتالشکلگرفتهاند.

ویعنوانکرد:ارتقایکیفیتمنجربهآثارمثبتوتحولدرصنعتوتولیدخواهد
شد؛درهمینراستاصاحبانمشاغلبرایبقانیازبهارتقایکیفیتوقدرترقابتپذیری

درعرصهجهانیدارند.انتصاریانباتاکیدبربازنگریدرقانونکیفیتبیانداشت:اساس
قانوننویسیمامسالهدارددرهمینرابطهبانمایندگاندرمجلسدرحالبحثهستیم
تایکقانونجامعبایدهمهابعادرادرنظربگیرد.ویگفت:قانونگذاریبایدباکیفیت
انجامشودوهرقانونیبرایحلمعضلاتمردمومدافعحقوقآنهاباشد.درادامهاین

نشست،فرشیدشکرخدایی،نایبرییسهیاتمدیرهانجمنمدیریتکیفیتبیانداشت:
کیفیتزندگییکمفهومپیچیدهاستوقیمتگذاریهایدستوریباعثمیشودکه
باکاهشکیفیتروبروشویم.نایبرییسهیاتمدیرهانجمنمدیریتکیفیتباانتقاد
ازکیفیتقوانیندرکشور،گفت:بسیاریازمشکلاتبرایایناستکهقانونبامطالعه
وباکیفیتنوشــتهنشــدهاست.ویتاکیدکرد:وقتیازکیفیتصحبتمیکنیمتنها
مختصبهصنعتوتولیداتنیست،بلکهبزرگترازاینمسائلوشاملهمهابعادزندگی
فردیواجتماعیمیشود.شکرخداییبابیاناینکهقانونحمایتازمصرفکنندهبسیار
ضعیفاست،گفت:اگرمصرفکنندهازکیفیتناراضیباشدبهحقشنمیرسد.حتی
اگرشکایتمصرفکنندهبهنتیجهبرسدوقراربهدریافتخسارتباشد،شرکتیکه
خدماتباکیفیتارائهنکرده،جریمهمیشودوبایدجریمهآنبهخزانهدولتواریزشود.
ویبااشــارهبهاینکهدرراستایکیفیتوحقوقمصرفکنندگانبرایتغییراین
قانون،پیشنویسیآمادهکردیم،گفت:خلأقانونیداریمونیازاستتابازنگریدرقانون
حمایتازمصرفکنندگانصورتگیرد؛درصورتیاگرتقاضایکیفیتوجودنداشته

باشدکیفیتمحققنمیشود.
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کشاورزی 

عملیات اجرایی خط انتقال 
آب سد ارغون به مخزن 

 ذخیره آب شهر کلمه
 آغاز شد 

  اعلام آمادگی واردکنندگان برنج برای صادرات برنج باکیفیت ایرانی
دبیر انجمن واردکنندگان برنج گفت: ارتباطات برون مرزی این انجمن می تواند بسترهای مناسب به منظور صادرات برنج با کیفیت ایرانی و رقابت با سایر تولیدکنندگان شاخص برنج آسیا و جهان را فراهم کند.

مجتبی شیر قاضی، دبیر انجمن واردکنندگان برنج ایران گفت: در این مقطع زمانی که واردات برنج ممنوع است و با توجه به نیاز کشور، انجمن واردکنندگان برنج به مساله خرید محصولات داخلی به منظور حمایت از تولید و تلاش کشاورزان ورود کرده و در این خصوص خرید با سرمایه گذاری بیش از ۱۰۰۰ 
میلیارد تومانی آغاز شده است.وی با بیان اینکه این امر منجر به بهبود بازار شده است، افزود: ورود انجمن برنج سایر فعالان این حوزه را نیز ترغیب کرده و فروش برنج داخلی در هفته های اخیر افزایش قابل توجهی داشته است و تا حدودی نگرانی کشاورزان و شالی کاران کشور رفع شده است.

کریم حسن پور    |     چرا کشاورزان دانه روغنی از جمله کلزا نمی کارند؛ چون دولت در پرداخت پول محصولات بدقولی کرده و حمایت های واقعی از بهره برداران 
انجام نمی شود.

 بدون پشتوانه نمی توان کلزا کشت کرد

   پلمــب پی در پــی انبارهــای ضایعاتی در 
بندرعباس

 
رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری بندرعباس از 
تداوم پلمب انبارهای ضایعاتی و برخورد قاطع و قانونی 

با متخلفان خبر داد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
بندرعباس و به نقل از روابط عمومی سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری بندرعباس، حمید جمالی با بیان این 
خبر مطرح کرد: به دنبــال پلمب انبارهای ضایعاتی در 
سطح شهر و حومه بندرعباس، این بار دو انبار ضایعاتی در 
روستای چهچکور و دو انبار دیگر در محله نایبند کوچه 
چمران ۱۸ با پیگیری های کارشناسان حقوقی سازمان 
مدیریت پسماند و با استناد به قانون و طبق دستور مقام 

قضایی پلمب شد.
جمالی افــزود: در پی پلمب این چهار انبــار، ۱۶ اتباع 
خارجی )افغان( با همکاری پلیس اتباع خارجی و اداره 
نظارت بر اماکن عمومی دســتگیر و به اردوگاه اتباع و 

مهاجران خارجی تحویل داده شدند.
وی خاطر نشان کرد: با توجه به درخواست های به حق 
شــهروندان و موارد موجود، انبارهای ضایعاتی محلی 
برای خرید و فــروش اموال ســرقتی و تجمع معتادان 
متجاهر می باشند که به همین جهت واحد حقوقی این 
سازمان موضوع را سرلوحه کار خود قرار داده و نسبت به 

جلوگیری از فعالیت این انبارها تلاش می کند.
گفتنی اســت، ظرف مدت یک هفته ۱۵ انبار در سطح 

شهر و حومه پلمب شده است.

  افتتاح پنجمین کتابخانه دیواری عملیاتی در 
نمكزدایی شماره 3 شرکت نفت و گاز کارون

در این مراسم که با حضور سرپرســت مدیریت منابع 
انســانی، رئیس تأمین، تخصیص و برنامه ریزی نیروی 
انسانی، رئیس آموزش، رئیس امور کارکنان، سرپرست 
بهبود روابط کار و امور اجتماعی، سرپرست امور ورزش، 
متصدی طرح ها، مقررات و روش هــای اداری، رئیس 
و کارکنان نمکزدایی3 برگزار شــد، کتابخانه دیواری 
عملیاتی واحد نمکزدایی شماره 3 شرکت بهره برداری 
 نفت و گاز کارون با بیــش از 32۰ جلد کتاب و جزوه در 
زمینه فنی/ تخصصی، HSE، کامپیوتر، عمومی و مدیریت 

به بهره برداری رسید.
احمد سواعد سرپرست مدیریت منابع انسانی شرکت 
نفت و گاز کارون ضمن تقدیر از جناب آقای ابوالقاسم 
حبیبی پور مدیر محترم منابع انسانی اسبق این شرکت 
به عنوان بنیان گذار این سنت حسنه و تشکر از زحمات 
نیروهای تلاشگر این شــرکت اظهار داشت: این اقدام 
در راســتای ترویج فرهنگ کتابخوانی و تســهیل در 
دسترســی همکاران تلاشــگر عملیات به کتب مورد 
علاقه و باتوجه به اهمیت و شــرایط شــغلی نوبتکاری 
نیروهای عملیاتی و عدم فرصت کافــی برای مراجعه 
به کتابخانه ها و در ادامه برنامــه ریزی صورت گرفته و 
 با توجه به اســتقبال برای ایجاد کتابخانه های دیواری 
صــورت  فرآورشــی  تاسیســات   در 

گرفته انجام شده است.
شــرکت بهره بــرداري نفــت و گاز کارون بزرگترین 
شــرکت بهره بردار شــرکت ملی مناطــق نفت خیز 
جنوب و کشــور اســت که با توان تولید حــدود 2۵ 
 درصد نفت خام کل کشور مســئولیت راهبري و تولید 
صیانتــي نفــت، گاز و میعانــات گازي را از میادیــن 
تحــت سرپرســتی برعهــده  دارد و در حــوزه 
 آمــوزش منابع انســانی و ترویــج فرهنــگ مطالعه

 پیشــرو بوده و اقدامات ارزنده ای داشــته که تجهیز 
واحدهای فرآورشی به کتابخانه دیواری نیز از آن جمله 

می باشد.

  فرماندار شهرســتان گرگان با رئیس دانشگاه 
منابع طبیعی و علوم کشاورزی گرگان دیدار کرد

اســماعیل نــادری فرمانــدار شهرســتان گــرگان 
 بــا شــعبان شــتایی رئیــس دانشــگاه منابــع

 طبیعی و علوم کشاورزی گرگان به همراه هیات همراه 
دیدار و گفتگو کرد.

سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلســتان  - به گزارش 
پایگاه اطلاع رســانی فرمانداری شهرســتان گرگان، 
پنجشنبه ۴ مهر، اسماعیل نادری در این دیدار بر استفاده 
هرچه بیشتر از ظرفیت  اساتید و نخبه های دانشگاه ها در 
حل مسائل شهرستان تأکید کرد.گفتنی است طی این 
نشست در خصوص بررسی نیازهای آتی دانشگاه منابع 
طبیعی و علوم کشاوزی و توسعه زیرساخت ها و مواردی 

از این قبیل تبادل نظر شد.

ابولحسن عالی در تشریح این خبر اظهار داشت: پروژه عملیات اجرایی خط انتقال از سد کلمه تا مخزن کلمه به طول ۶ هزار و ۹۰۰ متر، با لوله پلی اتیلن و به قطر 2۰۰ میلیمتر عملیاتی شده است.
وی بیان کرد: این پروژه در قالب جهاد آبرسانی و با 33۰ میلیارد ریال اعتبار اجرایی شده که اتمام آن نویدبخش پایداری آب شهر کلمه است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد: بهبود وضعیت آبرسانی شهر کلمه دشتستان یکی از اولویت های راهبردی این شرکت برای سال جاری است که با تامین آب این محدوده از سد ارغون 
شاهد بهبود سطح کمی و کیفی مشترکان شهر کلمه خواهیم.

وی اظهار کرد: پروژه های جهاد آبرسانی استان بوشهر که با مشارکت قرارگاه امام حسن مجتبی )ع( در مناطق مختلف استان اجرایی شده وضعیت آبرسانی در شهرها و روستاهای مختلف را متحول خواهد کرد.
عالی افزود: عمده هدف این طرح نوسازی و بهسازی شبکه های آبرسانی، کاهش هدررفت آب و تقویت پایداری آب شرب هم استانی ها است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/16
شماره : 1520

برای راه اندازی رشته های دریایی شناسایی نیازهای بازار ملی و منطقه ای الزامی است 

اولین ممیزی داخلی شرکت نفت و گاز کارون در سال 1402 انجام شد

دیدار چهره به چهره مردم شهرستان حاجی آباد و مسوولان توزیع برق هرمزگان

معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: برای راه اندازی رشــته های 
دریایــی و کارکــرد موفق آن ابتدا باید نیازهای بازار ملی و منطقه ای در نشســت و 

مصاحبه با ذینفعان انجام شود. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی استان بوشهر، مجید علی نازی 
در نشســت هم اندیشــی برای راه اندازی مرکز آموزش رشته های دریایی در عسلویه 
اظهار کرد: آن چیز که حدت و شدت نیاز به رشته های دریایی را مشخص می کند 

این است که از ذینفعان بازخورد لازم گرفته شود.
وی بیان کرد: این ذینفعان شامل شرکت های دریایی فعال در منطقه، دریانوردان 
و مالکان کشتی هستند که با طراحی فرم مصاحبه و چک لیست می توان نیاز آنها را 

به صورت دقیق شناسایی کرد.
معاون امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی تصریح گرد: با مشخص شدن نیاز 
صنایــع دریایی و دریانوردی تخصص های مرتبط با این حوزه شناســایی و ســپس 
مــی توان با طراحی دوره مجوزهای موردنیاز آن را از وزارت علوم و ســازمان بنادر و 

دریانوردی دریافت کرد.

علی نازی ادامه داد: سازمان بنادر و دریانوردی برای راه اندازی مرکز آموزشی صنعت 
دریایی و دریانوردی در بندر عسلویه پای کار است تا به بخشی از نیاز بازار و ظرفیت 

کشور پاسخ داده شود.

وی افزود: این مرکز می تواند از همین امروز برای سال تحصیلی آینده درچند رشته 
فعال شــود و نه تنها رشــته های دریانوردی بلکه رشته های صنعت دریانوردی را در 

دستور کار خود قرار دهد چراکه رشته های پیرامونی خیلی مهم تر است.
علــی نازی بیان کــرد: برای نمونه ادعــای اینکه کمبود رشــته های دریانوردی 
وجود دارد این در موقعی اســت که کشــتی در نبود دریانورد حرکت نکند بنابراین 
 کمبــود وجود نــدارد ولی برای ارتقا، بهبود و توســعه نیاز به رشــته دریانوردی در

 کشور وجود دارد.
وی یادآور شــد: وقتی در منطقه ای ۶۰ فروند کشتی باشد ولی ۱۵ فروند به دلیل 
نبود دریانورد در کنار اســکله پهلوگرفته این به معنی کمبود اســت ولی کمبودی به 

این شکل وجود ندارد.
علی نازی ادامه داد: در کشور نیاز است دریانورد با کیفیت با فعالیت مراکز آموزشی 

تامین شود و همچنین رشته های کاربردی در این مرکزها تعریف شود.
وی گفت: برای تعریف رشته های کاربردی این مهم با حدس  و گمان محقق نمی 

شود و باید با تعریف یک پلن آموزشی رشته و سیلابس مدنظر تعریف شود.

رئیس اداره سیستم ها و بهره وری شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون از انجام 
اولین دوره ممیزي داخلي این شرکت در سال ۱۴۰2 خبر داد.

مهندس امین امیری در تشریح خبر فوق اظهار داشت: فرآیند اولین دوره ممیزي 
داخلي شرکت بهره برداری نفت و گاز کارون در مهره ماه سال جاری و به مدت هفت 
روز کاري از ۱۵ تا 23 مهرماه با نظارت اداره سیستم ها و بهره وري ، برنامه ریزي و با 

همکاري کلیه ممیزان و سرممیزان از واحدهاي مختلف شرکت اجرا گردید.
مهنــدس امیری ضمن تقدیر از حمایت هــای مدیرعامل و همکاری و هم افزایی 
کلیه ممیزان، سرممیزان و ادارات ممیزی شونده ، گفت : مطابق  بند 2-۹ استاندارد 
سیستم هاي مدیریتي و روش اجرائي ممیزي داخلي ، هر ساله برنامه ممیزي داخلي 
با هدف ارزیابي عملکرد، و اطمینان از میزان انطباق سازمان با الزامات استانداردهاي 

سیستم هاي مدیریتي ، در فواصل مشخص طرح ریزي و اجرا مي گردد.
کارون نواحي 77 گانه شــامل 32 ناحیه ســتادي و ۴۵ ناحیه عملیاتي، توســط تیم وی اظهار داشــت : در این دوره از ممیزی داخلی شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

هایي متشــکل از ۹3 ممیز و ۱۶ ســرممیز مورد ارزیابي قرار گرفتند و این ممیزی با 
 ،ISO90001:2۰۱۵ ،ISO14001:2۰۱۵( اســتناد به استانداردهاي سه گانه مدیریتي
ISO45001:2۰۱۸( به انجام رسید و گزارش هاي ممیزي توسط سرممیزان به واحد 
سیســتم هاو بهره وري منعکس گردید تا پس از تحلیل و پردازش نهایي، بستر ساز 
اقدامات اصلاحي و توسعه اي در زمینه بهبود مستمر و ارتقاء عملکرد سازمان قرار گیرند. 
شرکت بهره برداري نفت و گاز کارون بزرگترین شرکت بهره بردار شرکت ملی مناطق 
نفتخیز جنوب است که با توان تولید حدود 2۵ درصد نفت خام کل کشور مسئولیت 
راهبــري و تولید صیانتي نفت، گاز و مایعات گازي را از میادین تحت سرپرســتی با 
رعایت الزامات زیست محیطی و صیانت از سرمایه هاي طبیعي برعهده  دارد و در حوزه 
هاي استقرار و بکارگیری استانداردهای سیستم مدیریت یکپارچه در سازمان با اتکاء 
به دانش و روزآمد نمودن دانسته های خود به منظور انجام تعهدات سازمانی اقدامات 

چشمگیر و اهتمام لازم را داشته است.

 مهندس محمد کریمی مدیر عامل شــرکت توزیع برق استان هرمزگان به همراه 
اســتاندار این استان در شهر حاجی آباد جهت دیدار چهره به چهره و حل مشکلات 

مردمی حضور یافت.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع برق استان هرمزگان ، مهدی دوستی استاندار 
هرمزگان  دراین دیدار ضرورت دیدار چهره به چهره مسئولان با مردم استان را مورد   
تاکید قرار داد و گفت :  دیدار مردمی مســئولان برای رفع مشــکلات مردم رویکرد 
جدی دولت سیزدهم است.دیدار چهره به چهره از سیاست کلان دولت سیزدهم است.

استاندار هرمزگان با بیان اینکه آیت الله رئیسی ، رئیس جمهور نیز شخصا در سفرها 
به استان های کشور ، مستقیم با مردم ارتباط می گیرند افزود: در حکمرانی اسلامی 

نباید فاصله بین مردم و مسئولان باشد.
 استاندار هرمزگان با اشاره به برنامه ریزی انجام شده برای تکمیل طرح های نیمه 
تمام در این استان گفت: شمار طرح های افتتاح شده دولت سیزدهم در این خطه تا 

پایان سال ۱۴۰2 به یک هزار طرح خواهد رسید.
 مهدی دوستی در حاشیه بازدید از طرح نهضت ملی مسکن شهرستان حاجی آباد 
هم  افزود: امروز در خدمت مردم شریف شهرستان حاجی آباد بودیم، در ابتدا در مسجد 

جامع شهر دیدار چهار ساعته با مردم داشتیم.

وی با اشــاره به اینکه در این دیدار بی واســطه معاونان اســتاندار و مدیران کل 
دستگاه های اجرایی استان نیز حضور داشتند، اضافه کرد: در این دیدارها مشکل های 

مردم بررسی شد.
رئیس شــورای اداری هرمزگان اضافه کرد: عمده مسائل در حوزه های زیرساختی 
بود و برخی از مردم نیز مسائل شخص و مشکلاتی در دستگاه های اجرایی داشتند که 

دستورهای لازم صادر شد.
استاندار هرمزگان گفت: در بخش بعدی سفر نشستی با نمایندگان قشرهای مختلف 
برگزار شــد و نمایندگان مسائل، مشکلات و پیشنهادات خود در حوزه فعالیتشان را 

اعلام کردند.
وی تصریح کرد: بخش سوم سفر به بازدید از طرح های عمرانی، معدنی و آموزشی 
اختصاص داشت که در مرحله نخست، از طرح نهضت ملی مسکن شهرستان بازدید 
کردیم در حوزه مســکن در حاجی آباد عقب ماندگی داشتیم، اما روند ساخت تسریع 

شده و باید با سرعت بیشتری طرح ادامه یابد.
محمد کریمی مدیر عامل شرکت توزیع برق هرمزگان نیز در حاشیه این بازدید با 
تقدیر از اســتاندار هرمزگان گفت : امروز در ملاقات مردمی بیشتر مشکلات مردم در 
حوزه اشتراک های غیر مجاز ، سرقت سیم و کابل ، توسعه خدمات به مناطق روستایی 

و بهینه سازی شبکه توزیع برق مورد بررسی قرار گرفت.
کریمی ادامه داد : افزایش ارتباط دو سویه با مردم و کاهش فاصله اجتماعی میان 
مسئولان و مردم از اهداف سفر استاندار به شهرستان حاجی آباد است ، شرکت توزیع 
برق اســتان هرمزگان در همه سفرهای استانی در کنار مردم است و با آمادگی کامل 

برای حل مشکلات توزیع برق برنامه ریزی و جدیت دارد.

واردات این محصول در 
سال گذشته با کاهش 

1۹ درصدی از حدود 1۷ 
میلیون و ۶1۷ هزار تن به 

14 میلیون و 3۷2 هزار تن 
رسیده بود،

طی چند گزارش، مهر درباره عدم اســتقبال کشــاورزان از کشــت کلزا در گفت وگو با کارشناسان مطالبی را منتشر کرد. کارشناسان درباره عدم 
استقبال بهره برداران به دلسردی آنها اشاره و عنوان کردند تأمین اعتبارات لازم برای خرید تضمینی محصولات ضروری است. به عنوان مثال امسال 

با وجود تحویل دانه کلزا مطالبات به طور کامل تسویه نشده و بالغ بر ۱,۰۰۰ میلیارد تومان باقی مانده است.
موضوع دیگر در عدم اســتقبال کشــاورزان برای کشــت کلزا به میزان برداشت محصولات اشاره شد. به عنوان مثال به طور متوسط در هر هکتار 
کشت گندم ۴ تا ۵ تن محصول برداشت می شود که این عدد در برداشت کلزا کمتر است. عامل دیگر شرایط آب و هوایی کشور بوده که کشت آن 
را محدود می کند. عامل چهارم به زیرســاخت های مکانیزاســیون حوزه کشاورزی بر می گردد. فراهم نبودن تجهیزات و ادوات مورد نیاز برداشت کلزا 
چالش دیگر پیش روی کشاورزان است.کاشت و تأمین بذرهای مورد نیاز از دیگر پیش نیازهای حرکت به سمت تولید کلزا در کشور به شمار می رود.

در ادامه پاسخ برخی بهره برداران و خوانندگان گزارش های مربوط می آید.

پاسخ کشاورزان به »چرا دانه روغنی کشت نمی شود«
ســالانه 3 میلیون تن دانه روغنی وارد کشور می شود و قیمت هر کیلو دانه 
روغنی نسبت به برخی محصولات بالاتر بوده به عنوان مثال خرید تضمینی هر 
کیلــو گندم ۱۵ هزار تومان بوده و این عدد برای خرید تضمینی کلزا 3۰ هزار 
تومان است. این تفاوت قیمت چرا کشاورزان را به سوی کشت کلزا سوق نمی دهد؟

یکی از بهره برداران نوشته، گفته شد برای کشت دیم وزارت جهاد کشاورزی 
بذر یارانه ای می دهد که این طور نیست. هنگامی که موضوع را از بخش خدمات 

پیگیری می کنیم پاسخ سر بالا داده می شود.
دیگری به خلأ مکانیزاسیون در این محصول اشاره و اظهار کرده، برداشت کلزا 
نیاز به ماشین آلات خاص دارد که وجود ندارد. همچنین پول خرید تضمینی کلزا 
به موقع پرداخت نمی شود؛ در واقع با وجود شعار توسعه دانه های روغنی از سوی 
مسؤولان حمایتی وجود ندارد در حالی که کشور حتی ظرفیت صادرات هم دارد.

یکی دیگر از خوانندگان مهر نوشــته، هنگام برداشت تجهیزات جمع آوری 
محصول وجود ندارد ضمن اینکه دولت و وزارت جهاد کشــاورزی حمایت های 
لازم را از کشاورزان نداشته از این رو بدون هیچ مزایایی تمام زحمت های بهره 

برداران از بین می رود.
دیگری می گوید؛ برای کشت کلزا حرف زیاد است ولی عمل وجود ندارد. با 
گذشــت ۵ ماه از تحویل کلزا هنوز دولت با کشــاورزان تسویه نکرده است. چه 
انتظار اســت دوباره کشت انجام شود. دوم، کارشــناس کلزا وجود ندارد و بذر 

ترویجی و تحویلی مناسب نیست.
دیگری هم به گلایه گفته، چرا کشاورزان دانه روغنی از جمله کلزا نمی کارند 

چون دولت در پرداخت پول محصولات بدقولی کرده است.
یکی از کشــاورزان هم اشاره کرده »سال گذشته من و عده ای از کشاورزان 
محله کلزا کاشــتیم ولی به دلیل خراب بودن بذر کلزا ما سبز نشد و هیچکس 

متقبل خسارت ما نشد از این رو امسال مجبور شدیم گندم کاشتیم«.
یکی از کشاورزانی که نوشته ارشد مدیریت مالی دارد، گفته »… قیمت کلزا را 
یا باید آزاد کنند یا اینکه نرخ گذاری درست انجام شود. هر هکتار نهایت دو تن 
محصول داشــته باشد. هر کیلو 3۰ هزار تومان صرفه اقتصادی ندارد. هر هکتار 
۶۰ میلیون تومان درآمد داشته باشد از این مبلغ، هزینه شخم زدن، تأمین بذر، 

سم پاشی، تهیه کمباین کم شود پول زیادی دست کشاورز نمی ماند«.
بهره برداری هم می گوید، وقتی قیمت کلزا هر کیلو 3۰ هزار تومان است بعد 

2۰ هزار تومان پرداخت می شود چه کسی رغبت می کند تا کلزا بکارد.
یکی هم نگران کاهش تولید گندم است و نوشته، اگر کشاورز به جای گندم، 
کلزار بکارد گندم در کشور دچار کمبود شده و بعد نان گران و کمیاب می شود. 

نان قوت غالب مردم ایران است.
کشاورزی هم به نکات حجم برداشت اشاره کرده و گفته، به علت ریز بودن 
و غلاف کوچک، کشت کلزا تناژ ندارد. هنگامی هم که غلاف خشک می شود باد 
شــود و بیشتر آن روی زمین بریز دولت پشتیبانی نمی کند. به بیمه زنگ زدم 
حتی حاضر نشدند برای بازدید حاضر شوند. کشاورز بدون پشتوانه فعالیت دارد.
 برخــی هــم گله منــد از معوق شــدن مطالبــات و عــدم پرداخت پول

 کلزا تحویلی بودند.
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اسناد ملی و تاریخی بخش 
 بزرگی از هویت 
جامعه است 

فرماندار شهرستان اردکان گفت:اسناد ملی و تاریخی بخش بزرگی از هویت جامعه است که این مکتوبات در دهه های بعدی منشا بسیاری از تحولات خواهد بود.در گردهمایی روسای ادارات و رابطان اسناد شهرستان 
اردکان که با حضور بیش از ۶۰نفر در محل سالن شهید حنیف فرمانداری برگزار شد حسین سبزواری فرماندار شهرستان اردکان ضمن تاکید بر لزوم همکاری تمام مدیران شهرستان با سازمان اسناد و کتابخانه ی ملی 
استان در راستای حفظ هویت این شهر تاریخی از طریق همکاری در جهت تحقق قوانین اسناد ملی و انتقال  مدارک سازمان ها به این سازمان گفت:برای شهرستانی مانند اردکان که در هر جلسه شورای اداری از تاریخ 
بیش از ۴۰۰ساله و یونان کوچک بودنش یاد میکنیم جای تاسف است که سهمش در آرشیو ملی استان به حدود ۲۰۰۰رکورد از اسناد مرتبط با شهرستان می رسد.وی با بیان اینکه اسناد ملی و تاریخی بخش بزرگی از 
هویت جامعه است که این مکتوبات در دهه های بعدی منشا بسیاری از تحولات خواهد بود ادامه داد:نباید حتی نسبت به یک برگ کاغذ ساده که جنبه ی تاریخی و هویتی دارد بی تفاوت بود و لذا هر کدام از دستگاه های 
دولتی شهرستان باید نقش خود را در این زمینه به درستی ایفا کنند.در ادامه سعید زارع مدیر سازمان اسناد و کتابخانه ملی استان یزد با ذکر ویژگی های شاخص مردمان شهرستان اردکان از جمله نبوغ فکری و هوش و 

استعداد ادامه داد:متاسفانه سهم ناچیز اسناد موجود در آرشیو ملی استان از اسناد شهرستان اردکان نشان دهنده ی این است که در موضوع مستند سازی در تاریخ این شهر کم کاری شده است.

الهام صالح      |        سخنگوی صنعت برق با اشاره به توانایی هوش مصنوعی در پیش بینی نتایج پیامدها یا اتفاقاتی که ممکن است رخ دهد 
گفت: به نظر می رسد در آینده نزدیک هوش مصنوعی نقش حیاتی در انرژی به خصوص در سیستم های قدرت خواهد داشت و ما هم در 

تلاشیم که از این فناوری نوظهور در جهت افزایش بهره وری، افزایش پایداری و ایمنی سیستم قدرت کمک بگیریم.

   قدس ولی خبر داد:
بازپیرایی درختان خیابان ولیعصر )عج( گرگان 

37 رئیس سازمان ســیما، منظر و فضای سبز شهرداری 
گرگان از کاشــت 85 نهال برگ نو در امتداد ضلع شرق 

خیابان های عدالت تا عدالت 1/79 خبر داد. 
گلستان : مومنی |  به گزارش روابط عمومی سازمان سیما، 
منظر و فضای سبز شهرداری گرگان، مهستی قدس ولی 
گفت: استفاده از درختان در معابر شهری موجب بهبود 
کیفیت هوا و کاهش آلودگی صوتی شده و یک محیط زیبا 
و دلپذیر برای شهروندان را فراهم می نماید که این امر سبب 

طراوت و سرزندگی شهر می گردد. 
وی در ادامه گفت: دلیل انتخاب این درختان، همیشــه 
سبز بودن، هرس پذیری، سازگاری مناسب با آب وهوای 
منطقه و ارتفاع مناسب  می باشــد. این درخت در تمام 
فصول سال جلوه زیبایی بافرم تاج تولیدکرده و همچنین 
به کم آبی، سرما، آفات و بیماری ها نیز مقاوم می باشد، قطر 
طوقه و حجم ریشه ای برای کاشت در معابر مناسب بوده 
و معضلات ناشی از رشد ریشه که سبب تخریب معابر می 

گردد در این گونه مشاهده نشده است.
 قدس ولی افزود: در طی روند اجرای این طرح در خیابان  
ولی عصر )عج( شهر گرگان، با وجود موانعی نظیر: کانال 
های سرپوشیده، فیبر نوری و ... کاشــت این درختان با 
جلب رضایت و همکاری فعال شهروندان صورت پذیرفت.

 حافظان میراث فرهنگی سفیران امر به معروف 
هستند

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر سیستان وبلوچستان 
گفت: حافظان آثار تاریخی و باستانی نقش سفیران امر به 
معروف و نهی از منکر را دارند.به گزارش محسن تازه روز از 
سیستان وبلوچستان .؛ محسن اکبری در دیدار با سرپرست 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اظهار 
داشت: سیستان وبلوچستان اســتانی غنی به لحاظ دارا 
بودن میراث فرهنگی و آثار باستانی است که این ظرفیت 
ها باید به خوبی در سطح ملی و بین المللی معرفی شود.وی 
افزود: علیرغم همه ظرفیت ها اما این استان در خور شان و 
جایگاه واقعی دیده نشده که برای برآورده کردن این مهم 
استفاده صحیح و بهره برداری اصولی از ظرفیت گردشگران 
می تواند بسیار موثر باشد.وی تاکید کرد: هر یک گردشگر 
که وارد استان می شود می تواند به عنوان یک رسانه مردمی 
و صادق در معرفی صحیح استان نقش ایفا کند که لازمه 
ورود گردشگران نیز فعالیتهای جهادی و شبانه روزی اداره 
کل میراث فرهنگی است که امیدواریم در سریعترین زمان 
ممکن شاهد اجرایی شدن آن باشیم.وی ادامه داد: کسانی 
که در این اداره کل و برای حفظ آثار تاریخی و باستانی در 
جای جای استان فعالیت میکنند نیز سفیران امر به معروف 
هستند چرا که امروز حفظ آثار تاریخی یک معروف مهم و 
صدمه زدن به آنها نیز منکر محسوب می شود.مصادیق 
معروف و منکر در میراث فرهنگی احصا می شودسرپرست 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
سیستان وبلوچستان نیز در این دیدار اظهار داشت: ستاد 
امر به معروف و نهی از منکر به لحاظ جایگاه نظارتی و مهمی 
که دارد می تواند ما را در پیشبرد اهداف عالیه ای که ترسیم 
شده یاری رسان باشد که در ادامه راه نیز از حمایت های 

این ستاد بهره مند خواهیم شد.

گلایه امام جمعه بیرجند از عدم آگاهی دادن به جامعه درباره جنگ نرم دشمن
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی با بیان اینکه امروز مردم مورد هدف بمباران شبهات 
دشــمن قرار گرفته اند، گفت: اگر ناآگاهی موجب انحطاط می شود و به عنوان نیابت از 
دشمن این همه آسیب می زند پس چرا آگاهی نمی دهیم و برنامه ما برای آگاهی دادن 

به جوانان چیست؟
آیت الله سیدعلیرضا عبادی در دیدار وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار داشت: فرهنگ 

چیزی نیست که در کنار باقی مسائل مطرح شود.
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی ادامه داد: انســان موجودی است که هر عملی را 
انجام می دهد و هر حرفی را که می زند، در درونش یک پیوست فرهنگی وجود دارد و این 

اجتناب ناپذیر است بنابراین همه تلاش ها باید در راستای این قضیه باشد.
وی با اشاره به اینکه در این دولت مردمی و انقلابی این انتظار را داریم که بر مبنای فرهنگ، 
نظام؛ کار موثر انجام دهند، افزود: پیروزی هایی که خداوند به جامعه ما داده بر اســاس 

وجود فرهنگ بوده است. 
عبادی گفت: آنچه را که بنیانگذار جمهوری اسلامی در جهان مطرح کردند یک مسئله 
فرهنگی است و امروز دنیا را می گیرد بنابراین فرهنگ نظام بسیار اهمیت دارد و هر جا 

آسیب در بخش های مختلف دیدیم، آسیب فرهنگی پیوست آن بوده است.
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی با بیان اینکه انسان در خلقت یک موجود فرهنگی 
است، افزود: تصدی انسان با خدا است و نسبت به فرهنگ دین خدا کم آورده ایم و این 
هدیه اصیل را سبک شــمرده ایم و ۴5 سال اســت که با همه پیشرفت ها، آسیب هایی 

دیده ایم.
وی ادامه داد: البته این موضوع هر روز وجود دارد اما آن آسیبی که سال گذشته به عنوان 
اغتشاشات رخ داد آسیب سختی بود و کسانی که امروز در غزه این جنگ را اجرا می کنند 

یکسال قبل این خواب را برای ما دیده بودند و آسیب کمی نبود.
عبادی بیان کرد: با ادعا و اتهام برای یک مرگ مصنوعی، صد نفر از بهترین ها را به بدترین 
وجه به شهادت رساندند و این آسیب کمی نیست و آسیب های اقتصادی در تهاجم به 

بانک ها هم کم نبود.
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی عنوان کرد: چرا یک عده در جامعه مجری برنامه 
دشمن شدند و همه می گویند به علت ناآگاهی بوده است، چرا آگاهی ندادیم، آیا این ترک 
فعل نیست، بعد از آن اغتشاش و عفو مقام معظم رهبری هر کسی سر کار خودش رفت و 
برخی از افراد به راهیان نور رفتند و واقعیت های منطقه برای آنان بیان و روایتگری شد و 
این جوانان می گفتند که خیلی منصفانه نیست که شما می دانید اما به ما منتقل نکردید 

تا ابزار دشمن قرار نگیریم.
وی ادامه داد: اگر ناآگاهی موجب این انحطاط می شــود و به عنوان نیابت از دشــمن 
 این همه آســیب می زند پس چرا آگاهی نمی دهیم و برنامه ما بــرای آگاهی دادن به

 جوانان چیست؟
امام جمعه بیرجند اظهار داشــت: به عوض این برنامه های ســرگرم کننده، یک برنامه 
مشــخصی برای تحلیل انواع مسائل باشــد که به دنبال آن برود و برای جامعه انقلابی، 
سرگرمی به معنای مرگ است و قضیه منحصر به این نیست و متاسفانه کار نمی کنیم 

و نتیجه می خواهیم و بعضی از جاها باید واحد درسی ایجاد کرد و برخی از جاها باید از 
ظرفیت رسانه ملی استفاده کنیم.

عبادی با بیان اینکه امروز مردم مورد هدف بمباران شبهات دشمن قرار گرفته اند، افزود: 
آنچه که می تواند جامعه را قدرت دهد و این مکتب که از نظر وحیانی و عقلانی بودن غنی 

است، باید از همه امکانات استفاده کنیم و خدا این قدرت را به ما داده است.
وی بیان کرد: متاسفانه بودجه های عظیم فرهنگی در جاهایی مصرفی می شود که هیچ 
خاصیتی جز سرگرمی ندارد به هر حال همه ما نسبت به نسل جدید مسئول هستیم که 

اگر کوتاهی کنیم فردا گریبان ما را خواهند گرفت.
نماینده ولی فقیه در خراسان جنوبی گفت: بیش از همه واجب آن چیزی است که جامعه 
بشری را به حق هدایت کند و راه حقیقی را به بشر نشان دهد و ایمان و اراده بر مردم واجب 

است و نماز و روضه و خمس و زکات و اخلاق و غیره لازمه آن است.
عبادی با بیان اینکه حفظ انقلاب از اوجب واجبات محســوب می شود، افزود: پای کار 
آمدن دولت انقلابی را باید قدر بدانیم چون فرصت کوتاه است و باید هر چیزی در جای 

خودش قرار گیرد.
وی با اشاره به انتخابات پیش رو گفت: انتخابات هم یک مسئله فرهنگی است و نماینده ها 
توجه کنند که چهار سال به آنان فرصت داده می شود تا یک رای درست بیندازند و نباید 
فرهنگ آنان حزب و پارتی شود و اگر انتخابات را بر مبنای فرهنگ مسئولیت دینی قرار 

دهیم همه امور درست می شود.
امام جمعه بیرجند ادامه داد: اگر امور دست خوبان باشد زندگی مایه برکت است اما اگر 
خودمان به دست خودمان رای را به افرادی دهیم که بلای جان جامعه و اسلام می شوند 
این یک مسئله فرهنگی است و چرا باید دولت هایی سرکار بیایند که هر کدام کشور را 

ده سال عقب بیاندازند.
عبادی اظهار داشت: به کسانی که کاندید شدند نمره دهید و انتخاب احسن کنید و تحت 

تاثیر دیگران قرار نگیرید و با کارشناسان عادل و امین مشورت کنید.

با کمک هوش مصنوعی 
می توانیم پیش بینی 

دقیق تری از تقاضا و بار 
شبکه داشته باشیم و 

با برنامه ریزی بهتر، در 
نظارت زمان واقعی قادر 

خواهیم بود  نظارت  دقیق 
تری بر روی شبکه داشته 

باشیم.

هوش مصنوعی به صنعت برق رسید

مصطفی رجبی مشهدی، با بیان اینکه هوش مصنوعی یک 
فن آوری نوظهور است که ظرفیت ایجاد یک انقلاب در برنامه 
ریزی و بهره برداری بهینه از سیستمهای قدرت را دارد، اظهار 
کرد: باتوجه به افزایش حجم  اطلاعات تولیدی در صنعت برق 
کشور، تحویل این داده ها توسط افراد تقریبا غیرممکن است و 
توسط ابزارهای موجود هم زمان بر است، از این رو برای تحلیل 
این حجم از اطلاعات بایستی از هوش مصنوعی استفاده کنیم.

وی افــزود: هوش مصنوعی یک فن آوری نوظهور اســت 
که پتانســیل ایجاد یک انقلاب عظیم در مدیریت و عملکرد 
سیســتمهای قدرت را دارد به گونه ای که قادر اســت حجم 
زیادی از داده ها را تجزیه و تحلیل و به تصمیم گیری آگاهانه، 

هوشمندانه و سریع کمک کند.
ســخنگوی صنعت برق با بیان اینکه سیستم های قدرت 
مجموعه ای از فرآیند ها و شبکه های فیزیکی پیچیده است 

که ما باید براساس آن فرآیندها، برق را برای مصرف کنندگان 
بــدون تاخیر و با کیفیت مناســب تامین کنیم گفت: هوش 
مصنوعی این توانایی را دارد که در فرآیندهای پیچیده نقش 
انسان و سیستم های سنتی را برعهده بگیرد و در تصمیم گیری 

با سرعت و دقت بالا عمل کند.
مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران به کاربرد هوش 
مصنوعی در حوزه مدیریت و کنترل شــبکه برق اشاره کرد و 
افــزود: هوش مصنوعی می تواند با نظارت برزمان و داده های 
واقعی که از شبکه دریافت می کند اختلالات و حوادثی را که 
در شــبکه اتفاق می افتد را به صورت زمان واقعی شناسایی 
نماید و شرایط را تحلیل و  اعلام هشدار نماید و در نهایت با  

یک تصمیم آگاهانه در فرایند کنترل شبکه برق کمک کند.
رجبی مشــهدی با اشــاره به وعده وزارت نیرو در دولت 
ســیزدهم برای افزایش ۴5۰۰ مگاوات انــرژی تجدید پذیر 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/08/16
شماره : 1520

در شــبکه برق کشور گفت : هوش مصنوعی می تواند در زمینه برنامه ریزی، مدیریت و تولید انرژی 
های تجدید پذیر به ما کمک کند که در آینده ذخیره سازی انرژی و دیگر منابع تولید سنتی هم به 

شبکه افزوده شود.
سخنگوی صنعت برق به قابلیت های هوش مصنوعی در برنامه ریزی، افزایش قابلیت اطمینان، افزایش 
بهره وری و پایداری شبکه اشاره کرد و گفت: از چالش هایی که در حال حاضر در حوزه برنامه ریزی 
شبکه داریم، میتوانم به تقاضای رو به رشد زیر ساخت های قدیمی، محدودیت نقدینگی، نگرانی های 
زیست محیطی و موضوع پایداری شبکه اشاره کنم که هوش مصنوعی با توجه به  توانایی تحلیل داده 
ها در حجم بالا می تواند در تصمیم گیری آگاهانه در حوزه برنامه ریزی، تحلیل و پیش بینی صحیح 
در حوزه تقاضای انرژی و تحلیل و پیش بینی در خصوص خرابی های تجهیزات و یا مشــکلاتی که 

برای شبکه ممکن است بوجود بیاید کمک کند.
رجبی مشهدی با بیان اینکه هوش مصنوعی در حوزه بازار برق هم می تواند مفید باشد گفت: در 
تحلیل داده های بازار برق و ارائه پیش بینی از روند خرید و فروش و قیمت برق در بازار علاوه بر بحث 
نظارت بر بازار و اطمینان از انطباق شرایط بازار با قوانین موجود، هوش مصنوعی، می تواند تمامی این 

فرآیندها را به درستی بهبود بخشد.
سخنگوی صنعت برق ادامه داد: در حوزه بهره برداری شبکه هم موضوع مدیریت دارایی و مدیریت 
چرخه عمر بسیار با اهمیت خواهد بود و خروج هر تجهیز در شرایط بحرانی علاوه بر تحمیل هزینه 
اضافی تعمیرات ممکن است، محدودیت هایی را هم در شبکه ایجاد کند و قابلیت اطمینان شبکه را هم 
کاهش دهد. به همین دلیل ما باید از تجهیزاتی که هم اکنون در شبکه برق داریم به نحو احسن استفاده 
کنیم و هوش مصنوعی می تواند با تحلیل داده های گذشته و دریافت داده های نظارتی که ما بر یک 
تجهیز داریم  و استفاده از مدل های پیش بینی کننده، روند تجهیز و نگهداری را برای ما بهینه کند.

وی افزود: علاوه بر این هوش مصنوعی قادر اســت روشهای تعمیر و نگهداری پیش دستانه ای را 
پیشنهاد دهد تا قبل از اینکه تجهیز به آستانه بحرانی برسد و یا از مدار خارج شود با استفاده از روش 
پیش دستانه هم هزینه کمتری را متحمل شویم و هم زمان تعمیرات برای ما کوتاه تر شود و از این 

طریق علاوه بر این که عمر تجهیز را افزایش می دهیم قابلیت اطمینان شبکه هم افزایش می یابد.
رجبی مشهدی با بیان اینکه در حوزه امنیت شبکه، هوش مصنوعی می تواند در محافظت از شبکه 
و تجهیزات آن نقش مهمی داشته باشد گفت : محافظت از داده های شبکه و مشتریان نیز موضوع مهم 
دیگر است  علاوه بر این هوش مصنوعی توانایی شناسایی ترافیک های غیر عادی که ممکن است در 
اثر حوزه سایبری صورت گرفته باشد را شناسایی کند این قابلیت را دارد که نفوذ و ناهنجاریهایی را که 
ممکن است در شبکه بوجود بیاید را به صورت زمان واقعی شناسایی نماید و امکان پاسخگویی سریع را 
فراهم کند.رجبی مشهدی در ادامه با اشاره به شرایط ناترازی موجود در صنعت برق اشاره و تصریح کرد 
با کمک هوش مصنوعی می توانیم پیش بینی دقیق تری از تقاضا و بار شبکه داشته باشیم و با برنامه 
ریزی بهتر، در نظارت زمان واقعی قادر خواهیم بود  نظارت  دقیق تری بر روی شبکه داشته باشیم و 
احتمالا کمبودهای قریب الوقوعی که ممکن است ایجاد شود را سریع تر تشخیص دهیم و متناسب 
با آن مکانیزم های پاســخگویی بار را فراخوانی کنیم.وی گفت: در حوزه مکانیزم های پاسخگویی بار 
یکی از قابلیت های هوش مصنوعی این اســت که بتوانیم تعامل بهتری را با مصرف کنندگان داشته 
باشــیم و یا برنامه های تشویقی بهتری را بتوانیم پیشــنهاد دهیم، در واقع با کمک هوش مصنوعی 
مــی توانیم تصمیم بگیریم کــه مدیریت بار را در کدام نقطه و به چه صورت، بهینه تر انجام دهیم.او 
به چالش ها و نگرانی هایی که در حوزه ورود هوش مصنوعی به صنعت برق وجود دارد اشــاره کرد و 
گفت: زمانی که قرار است در یک شبکه یکپارچه، بحث تحلیل زمان واقعی را با هوش مصنوعی انجام 
دهیم ریسک حملات سایبری هم ممکن است، بوجود بیاید که باید پیش بینی های لازم را برای این 
موضوع داشــته باشیم. چالش بعدی حریم خصوصی واگذاری اطلاعات است که زمانی که داده های 
زیادی را برای تجزیه تحلیل در اختیار هوش مصنوعی قرار می دهیم در استفاده از حجم زیاد داده ها 
بحث نقض حریم خصوصی مصرف کنندگان مطرح می شود.رجبی مشهدی چالش مهم دیگر را در 
اختیار داشتن نیروی انسانی متخصص دانست و گفت: در دنیا و صنعت برق این سوال مطرح می شود 
که آیا می توانیم نیروی انسانی متخصص را در این حوزه را تربیت کنیم و یا در اختیار داشته باشیم؟ 

یا این فناوری چه تغییراتی ممکن است در فرآیندهای صنعت برق ایجاد کند
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وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: مصمم هستیم هنرستان  هنرهای زیبا پسرانه و دخترانه در مراکز همه استان ها تا پایان چهارساله دولت سیزدهم راه اندازی شود.
محمد مهدی اسماعیلی در مراسم اختتامیه هفته فرهنگی استان که در فرهنگسرای بیرجند برگزار شد، اظهار کرد: استان خراسان جنوبی در کنار همه بخش های خراسان بزرگ در طول هزاره های قبل 
یکی از کانون های علم و فرهنگ و هنر در ایران بود.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان اینکه امروز هم در استان خراسان جنوبی چهره های علمی سرشناس، روحانیت معظم و برادران شیعه و اهل سنت در 
کنار هم با آرامش یک جامعه نمونه را در کشور ساختند، از ابتکار استان برای برگزاری هفته فرهنگی که مردم به ویژه جوانان با مفاخر و داشته های غنی در حوزه های مختلف استان آشنا شوند، قدردانی کرد.

وی گفت: فلسفه برگزاری چنین برنامه های فرهنگی در کنار ایجاد شور و نشاط و شادابی، رساندن این پیام به نسل جوان و آینده ساز است که از چه گنجینه های بزرگی برخوردار ند و بایستی میراث دار 
حوزه فرهنگی و تمدنی باشند.اسماعیلی ادامه داد: این روزها یاد و خاطره مردم مظلوم غزه و کودکان و زنان و افراد بی پناهی که توسط رژیم صهیونیستی به خاک و خون کشیده می شوند ذهن و روح ما را 

درگیر کرده است و خسته از دیدن این همه ظلم و جور هستیم.

وزیر ارشاد: هنرستان  
هنرهای زیبا  در مراکز همه 
استان ها راه اندازی می شود

۱۲ سال پیش زمان 
رییس جمهوری محمود 

احمدی نژاد پیشنهاد 
خانه دارشدن اقشار 
ضعیف در قالب طرح 

مسکن مهر مطرح شد و 
اکنون ما به عنوان قشر 

ضعیف جامعه متناسب با 
حقوق دریافتی کنونی، 
توانایی پرداخت حتی 

یک ریال اضافه تر به 
عنوان قسط نداریم.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       بخشی از مسکن مهر سمنان با عمر ۱۲ ساله، ناایمن معرفی و دستور وزیر کشور مبنی بر تخلیه آن صادر شد؛ مالکان این واحدها با وجود در 
نظر گرفته شدن برخی مشوق ها برای تخلیه، نسبت به مواردی از جمله میزان اقساط دچار چالش هستند.

استمداد مالکان مسکن مهر نا ایمن سمنان از دولت

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/16
شماره : 1520

   امنیت سرمایه گذاری را تضمین می کنیم
 استاندار آذربایجان شرقی با بیان اینکه تضمین امنیت 
سرمایه گذاری وظیفه حکومت است، گفت: از تمام 
سرمایه گذاران استقبال و مقدمات لازم را برای حضور 

فعال آنها فراهم می کنیم.
عابدین خرم در مراســم آغاز بــه کار بخش علمی 
همایش فرصت های سرمایه گذاری تبریز در تالار 
وحدت دانشگاه این شهر، اظهار کرد: همایش های 
علمی در واقع خلاء های تئوریک سرمایه گذاری را پر 
می کنند و این همایش ها می توانند راهنمای خوبی 

برای پیمودن مسیر سرمایه گذاری موفق باشند.
وی ادامه داد: این همایش ها فرصت مناسبی است 
تا از تجربیات نخبگان و همچنین شهرهای موفق 
در این زمینه استفاده کنیم و در سرانجام کار، رفاه و 

آسایش را برای شهروندان به ارمغان بیاوریم.
خرم با بیان اینکه سرمایه گذاری در شهرها به ویژه در 
شهرهای بزرگ دارای قدمت تاریخی بوده و تبریز نیز 
پیشینه زیادی در این خصوص دارد، گفت: در موضوع 
سرمایه گذاری به سه مقوله نقش انسان ها، فرهنگ 
و رسوم و همچنین سازه ها و خیابان ها توجه شود و 
هر سه این ها، رکن رکین و جزو مهم ترین موضوع در 

زمینه سرمایه گذاری است.
وی افزود: مد نظر قراردادن این ســه مقوله، به رفع 
مشــکلات موجود، برنامه ریزی بهتر برای آینده و 
همچنین ارایه راهکار مناسب کمک کرده و زمینه را 
برای سرمایه گذاری با کیفیت فراهم می کند به این 
معنی جایی از شهر فراموش نمی شود و فاصله بین بالا 
و پایین شهر کمتر می شود.استاندار آذربایجان شرقی 
گفت: باید مردم را در سرمایه گذاری ها مشارکت داد 
زیرا اصلی ترین منابع شهرداری ها، همین سرمایه 
های خرد مردمی هستند اگر سرمایه گذاری شفاف 
باشد و ایجاد اعتماد کند مردم استقبال می کنند و 
در توسعه شهر مشارکت کرده و آن را وظیفه خواهند 
دانست.خرم اضافه کرد: منابع محدود است و نمی 
توان همه مشکلات و طرح ها را با آن منابع پیش برد از 
این رو مشارکت مردم در طرح ها ضروری بوده و خلاء 
ها را پر می کند.وی بر زمینه سازی برای حضور بیشتر 
بخش خصوصی در موضوع سرمایه گذاری تاکید کرد 
و گفت: پاسخگو بودن مقابل مردم، مشارکت بخش 
خصوصی را تاثیرگذار تر می کند، اگر مردم احساس 
کنند که سرمایه های آنها در جای درستی هزینه می 
شود نوعی اعتماد و امید ایجاد خواهد شد در غیر این 
صورت اصلی ترین سرمایه که همان سرمایه مردمی 
است از بین می رود.خرم ادامه داد: سرمایه گذاران 
مطرحی در تبریز و استان وجود دارد که می توانند 
طرح های عمرانی بزرگ مقیاس را اجرا کنند که باید 

از این ظرفیت ها استفاده شود.

 ســاخت ۲۱ بلوک ۱۶ واحدی و در مجموع ۳۳۶ واحد در قالب مســکن مهر طی سال های ۱۳۸۹ و ۱۳۹۰ آغاز شد و ساکنان آن از اردیبهشت 
۱۳۹۲ با دلخوری هایی از نحوه ســاخت و تحویل و با رویای صاحبخانه شــدن ســاکن شدند، اما دیری نگذشت دیوارهای خانه های نوسازشان دهان 
گشود و اهمال کاری پیمانکار مطرح و پای دستگاه قضا به مساله باز شد و در نهایت، حکم بر مقاوم سازی صادر شد، اما به دلیل تاخیر در مقاوم سازی، 

اکنون کار به تخریب رسیده است.
بعد از تایید و اتفاق نظر مراجع مرتبط بر تخریب ساختمان های ناایمن مسکن مهر سمنان، با قید فوریت و به منظور جلوگیری از تکرار حادثه 

متروپل در سمنان، بسته های حمایتی برای مالکان به منظور تخلیه درنظر گرفته شد.
اکنون مالکان این بخش مباحثی نظیر چرایی تبرئه شدن سازندگان ۲۱ بلوک در قطعه ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان، مساله داربودن زمینِ جایگزین 
به جای خانه هایی در بهترین موقعیت کنونی، اقساط با ارقام بالای وام کمک هزینه ساخت و مبلغی که به عنوان ودیعه درنظرگرفته شده، مبهم بودن 
مساله مقاوم سازی، ورود دستگاه قضایی به عنوان مدعی العموم و لحاظ شرایط اقتصادی خانواده های ساکن را مهمترین دغدغه های خود در شرایط 
کنونی مطرح کردند و توجه سران دولت سیزدهم به این مسایل را خواستار شدند.با توجه به اینکه تعداد زیادی از مالکان خانه های ناایمن در قطعه های 
۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان از قشر ضعیف اقتصادی هستند، تصمیم بر این شد که فرم »ج« افراد سبز شود تا بتوانند پنج میلیارد و ۵۰۰ میلیون 
ریال تسهیلات کمک هزینه ساخت دریافت کنند.پرداخت سه میلیارد ریال وام ودیعه مسکن با تنفس ۲ ساله به هر یک از ساکنان ۲۱ بلوک ناایمن 
مسکن مهر سمنان برای تخلیه و اجاره خانه در مکانی دیگر، از دیگر اقدام ها برای کمک به مالکان برای تخلیه خانه های ناایمن در نظر گرفته شد.

اما مالکان خانه های ناایمن قطعه های ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان نسبت به مبلغ بالای اقساط، زمان بربودن ساخت خانه ایمن و موقعیت جغرافیایی 
زمین هــای آمــاده واگــذاری، دغدغه هایی دارند و با وجود خطر خانه های فعلی، اصرار بر ماندن در خانه های ناایمن دارند و از تخلیه خانه هایشــان 

خودداری می کنند.
برای پیگیری چرایی ممانعت مالکان خانه های ناایمن قطعه ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان خبرگزاری جمهوری اسلامی)ایرنا( استان سمنان پای 

درد دل آنان نشست که در ادامه به آن خواهیم پرداخت.)به خواست مصاحبه شوندگان، از ذکر نام آنان در گزارش خودداری شده است.(

یکی از مالکان ۴۰ ساله خانه های ناایمن قطعه ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان 
در گفت و گو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: مسوولان برای تخلیه خانه های ناایمن 
واگذاری زمین ۲۰۰ متری و ساخت خانه ویلایی را پیشنهاد دادند، اما شرایط 
پرداخت اقســاط و شــرایط واگذاری زمین در هاله ای از ابهام است، چرا که در 
رسانه ها شرایط را به طور شفاف اعلام نمی کنند.شرایط پرداخت اقساط و شرایط 

واگذاری زمین در قبال تخلیه خانه های ناایمن در هاله ای از ابهام است.
این خانم ادامه داد: افرادی که از بیرون گود شرایط واگذاری زمین و ساخت 
خانه ویلایی در قبال خانه های ناایمن قطعه های ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان 
را متوجه می شوند معتقد هستند شرایط عالی و به نفع مالکان است، اما شرایط 
برای ما مالکان خانه های ناایمن قطعه ۲۳ و ۲۴ که قشر ضعیف هستیم، بسیار 

پیچیده است، چرا که قدرت بازپرداخت اقساط را نداریم.

  توانایی اقتصادی مالکان درنظر گرفته نمی شود
این مالک خانه در قطعه ۲۴ مسکن مهر سمنان تصریح کرد: ۱۲ سال پیش 
زمان رییس جمهوری محمود احمدی نژاد پیشنهاد خانه دارشدن اقشار ضعیف 
در قالب طرح مســکن مهر مطرح شد و اکنون ما به عنوان قشر ضعیف جامعه 
متناســب با حقوق دریافتی کنونی، توانایی پرداخت حتی یک ریال اضافه تر به 

عنوان قسط نداریم.
وی افزود: ۱۲ ســال پیش با آغاز طرح ساخت خانه در قالب مسکن مهر به 
اداره کل راه و شهرسازی استان سمنان مراجعه کردیم و این اداره کل اتحادیه 

را برای امضای قرارداد و ساخت خانه معرفی کرد و ما هم قبول کردیم.
این مالک خانه ناایمن در قطعه ۲۴ مسکن مهر سمنان اظهار کرد: سال ۹۱ 
تعداد زیادی از مالکان مســکن مهر با پرداخت حدود ۶۰ میلیون ریال صاحب 
خانه شدند و ما اهالی قطعه ۲۴ مسکن مهر سمنان نیز در مرحله نخست ۶۰ 
میلیون ریال به حساب اتحادیه پرداخت کردیم و بعد از مدتی اتحادیه اعلام کرد 
بــرای تکمیل خانه باید پرداختی افزایش یاید و ما هم خارج از تعهد به منظور 

تکمیل خانه در مجموع ۱۳۰ میلیون ریال پرداخت کردیم.

  پیمانکار همین خانه های ناایمن را نیمه کاره تحویل داد
وی ابراز کرد: تعهداتی مانند نصب آسانســور و آیفون و محوطه ســازی در 
تفاهمنامه با پیمانکار برای ساخت خانه قید شده بود، اما پیمانکار با وجود گرفتن 
هزینه بیشتر، به هیچ کدام از تعهدات خود عمل نکرد و در نهایت، ساختمان را 
بدون انشــعاب آب، برق و گاز و بدون آسانســور، آیفون و دیوارکشی محوطه و 
پارکینگ تحویل داد.به گفته این مالک مسکن مهر ناایمن در سمنان، مالکان 
قطعه ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان در ابتدای سکونت از ابتدایی ترین خدمات 
شــهری بی بهره بودند و فقط یک شیر آب در محوطه ساختمان وجود داشت 
که ساکنان ظرف آب پر می کردند و به داخل خانه هایشان می بردند و در چنین 
شرایطی مالکان وام گرفتند و با هزینه شخصی بلوکهای عاری از امکانات اولیه 
را آباد کردند.وی بیان کرد: وقتی از پیمانکار قطعه ۲۳ و ۲۴ مسکن مهر سمنان 
)آقای خ( برای گرفتن سند، مدرک پایان کار و محقق نشدن تعهد قرارداد، شکایت 
کردیم، اعلام کردند وی در هیچ جایی موردی را متعهد نشده و امضا نکرده و 

در نتیجه، هیچ مسوولی هم در این زمینه پاسخگو نبود.
ایــن مالک اضافه کرد: در کنار دغدغه ذهنی برای گرفتن مجوز پایان کار و 
سند و فقدان تحقق تعهد پیمانکار طبق قرارداد، روز به روز ترک و شکاف خانه ها 

نمایان تر می شد، طوری که مردم می ترسیدند در خانه بمانند.

  ماجرای مبهم مقاوم سازی
وی تصریح کرد: طی شکایت ها دادگاه به پیمانکار پیشنهاد مقاوم سازی داد 
و وی بدون نظارت کارشــناس و مهندس به سقف  پارکینگ نوعی چسب زد و 
با روشی ناشــیانه با کارگرانی نابلد و غیر فنی، ستون هایی را به اصطلاح برای 
مقاوم ســازی نصب کرد.وی ادامه داد: بعد از مقاوم سازی اهالی قطعه ۲۳ و ۲۴ 
مســکن مهر سمنان پیگیر شکایت نشدند تا اینکه پس از وقوع حادثه متروپل 
مالکان ترسیدند و بعد از ۱۰ سال شکایت خود را دوباره پیگیری و در نشست های 

مختلف با مقامات در میان گذاشتند، اما هیچ مسوولی حرف منطقی نداشت.

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

   سیاست های کلی برنامه هفتم، آموزش را به عدالت نزدیک می کند
 عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه سهمیه ها یکی از عوامل بی عدالتی در سیستم آموزشی و علمی کشور هستند گفت: سیاست های کلی برنامه هفتم 

این است که این موضوع به شکل مناسب و عادلانه ای که مورد نظر همه است، تغییر کند.
به گزارش ارسالی روابط عمومی آموزش و پرورش استان کرمان به ایرنا، سعید جلیلی روز دوشنبه در مراسمی در جمع دانش آموزان شهر کرمان با طرح این سئوال 
که چرا فرزندان هیات علمی باید در کنکور سهمیه داشته باشند، افزود: اتفاقا این افراد از شرایط علمی بهتری برخوردار هستند و در نظر گرفتن سهمیه برای آنان 

توجیه ندارد.
وی به سهمیه فرزندان شهدا نیز در کنکور اشاره و با تاکید بر اینکه روزی این امتیاز در راستای اجرای عدالت آموزشی بود، بیان کرد: زمان جنگ بسیاری از دانش آموزان 
به جبهه می رفتند لذا باید با کسی که فقط درس می خواند فرق می داشت، یا دختری که حین درس خواندن پدرش را در جنگ از دست می داد و در بحران روحی 

قرار می گرفت، سهیمه می توانست او را به شرایط عدالتی نزدیک کند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اضافه کرد: در زمان کنونی شاید برخی از آنها )سهمیه ها( موضوعیت نداشته باشد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود به دوگانگی غرب پرداخت و ابراز داشت: سال گذشته به دلیل فوت یک خانم همه غربی ها به بهانه حقوق بشر پای کارِ آشوب در 
کشور ما آمدند اما حالا نه تنها چشم شان را روی جنایات صهیونیست ها بسته اند، بلکه به آنها کمک مالی هم می کنند، رییس جمهور آمریکا که چند قدم راه می رود 

روی زمین می افتد اما می رود تا با صهیونیست ها عکس یادگاری بگیرد.
جلیلی اضافه کرد: دانش آموزان باید مدعیان امنیت جهان را بشناسند، کسانی که برای ایران اشک تمساح می ریختند را ببینند که چگونه هزاران زندگی را در غزه 

خفه کرده اند.
وی شعار علم و تمدن غرب را مثل زن و زندگی آنان تو خالی خواند و بیان کرد: آنها حتی نظر می دهند که دانش آموزان چه رشته ای درس بخوانند، بسیاری از کسانی 

که آنها در کشور ما ترور کردند از دانشمندان بودند.
جلیلی گفت: سال گذشته به دلیل فوت یک خانم همه غربی ها به بهانه حقوق بشر پای کارِ آشوب در کشور ما آمدند اما حالا چشم شان را روی جنایات صهیونیست ها 

بسته اند و به آنها کمک مالی می کنند.
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ازهفته پیش که باشــگاه پرســپولیس رسماً از باشگاه استقلال به بهانه تجاوز از سقف قرارداد شکایت کرده روایت های متعددی درباره سرنوشت این پرونده به گوش می رسد. در اردوی 
پرسپولیس دائم صحبت از کسر امتیاز از تیم استقلال است و حتی به برخی مسئولان این باشگاه از سوی فدراسیون فوتبال گفته شده اگر تخلف استقلال محرز شود کاهش 2 امتیاز از این 
تیم دور از ذهن نیست اما در این سو مسئولان باشگاه استقلال محکم ایستاده اند ومعتقدند که هیچ تخلفی از سوی آنها سر نزده است. خطیر و دیگر اعضای هیأت مدیره باشگاه استقلال 
در این خصوص بارها اظهار نظر کرده اند و بر این باورند که تمام قوانین مربوط به رعایت سقف قرارداد را رعایت کرده اند و هیچ خطری آنها را تهدید نخواهد کرد.اما باید به برخی ابهامات 
که هفته پیش و در روزهای اخیر مطرح شده توجه ویژه داشت. بعد از طرح شکایت از سوی باشگاه پرسپولیس گفته شد که ممکن است باشگاه استقلال در ثبت قرارداد سعید مهری با 
مشــکل مواجه شــود. باشــگاه استقلال درفصل جاری ابتدا دریافتی این بازیکن را 160 میلیون تومان اعلام کرد اما بعد از اینکه بخشی از قرارداد برخی بازیکنان کسر شد، باشگاه استقلال 

اعلام کرد قرارداد مهری را هم اصلاح کرده اما اینکه در قرارداد این بازیکن که فصل پیش بیش از 10 میلیارد تومان دستمزد گرفته، چه عددی نوشته شده، مشخص نیست.

ازما هم امتیاز کسر 
می شود؟

 تغییر ساعت بازی استقلال با تراکتور
سازمان لیگ هنوز روی برگزاری بازی استقلال 
و تراکتــور در زمان اعلام شــده تأکید دارد. روز 
گذشــته وقتی خبر از تغییر ساعت این بازی از 
15:00 به 16:20 روی خروجی رسانه سازمان لیگ 
قرار گرفت، مشخص شد که برگزاری این بازی تا 
حد زیادی قطعی اســت و استقلال و تراکتور در 
همان عصر شــنبه مقابل هم قرار می گیرند. تنها 
مسأله باقی مانده درباره برگزاری این بازی ایرادی 
است که مسئولان ورزشگاه آزادی گرفته اند. گفته 
شده چون دو بازی در یک روز در لیگ قهرمانان 
در ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد، بهتر است 
به چمن ورزشــگاه آزادی اســتراحت داده شود 
اما بعید اســت با توجه به عزم ســازمان لیگ در 
راستای برگزاری بازی ها، این بازی به زمان دیگری 

موکول شود.
 

 بازیکنــان استقلال:شــمس آذر یقه 
می گیرد

ترکش های تســاوی مقابل شمس آذر قزوین 
هنوز در چهره بازیکنان اســتقلال قابل مشاهده 
است و شاگردان نکونام هنوز نتوانسته اند نتیجه ای 
که هفته پیش مقابل تیم قزوینی به دست آوردند را 
هضم کنند. دیروز وقتی دوباره تمرینات استقلال به 
طور جدی تر آغاز شد، بسیاری از بازیکنان استقلال 
که مقابل شمس آذر به میدان رفته بودند، اعتقاد 
داشــتند که این تیم قزوینی یقه همه مدعیان را 
در قزوین خواهد گرفت. بازیکنان استقلال اعتقاد 
دارند شاید بشود شمس آذر را در ورزشگاه خانگی 
برد اما در قزوین امتیاز گرفتن از این تیم بســیار 
دشــوار است. جو ورزشگاه ســردار آزادگان شهر 
قزوین نیز موضوعی اســت که بازیکنان استقلال 
به عنوان یک امتیاز ویژه در دست شمس آذر به 
آن اشــاره می کنند. حالا باید دید که پیش بینی 
بازیکنان استقلال در آینده درست از آب درخواهد 
آمد یا خیر؟! شمس آذر هنوز با پرسپولیس بازی 

نکرده است.

   فریبا نگران جنجال در دربی
بهتاش فریبا نگران برهم خوردن نظم برگزاری 
دربی 102 است. دلیل او دعواهای اخیر میان نکونام 
و گل محمدی است. فریبا می گوید: »دعواهای اخیر 
به خاطر قانون من درآوردی سقف قرارداد است. به 
نظر من در هر حال حفظ احترام ها کار قشــنگی 
است، آنچه مشخص است مربیان نباید علیه هم 
موضع بگیرند. من نمی خواهم بگویم که مقصر چه 
کسی است و خیلی هم اطلاعی از ریز اختلافات 
ندارم، اما به هر حال این صحبت ها به بیرون زمین 
و روی سکوها و به هواداران دو تیم منتقل می شود 
که اتفاق خوبی نیست. ما حدود یک ماه دیگر دربی 

را در پیش داریم و من نگران دربی هستم.«

  بازگشت به چهار دفاع
جواد نکونــام در چهار هفته اخیر لیگ برتر با 
سیســتم ســه دفاع تیمش را به میدان فرستاده 
اســت. در این ایام اســتقلال 4 گل دریافت کرده 
که نشانه هایی از اجرای نامناسب بازی با روش سه 
دفاع است. اینکه نکونام برای بازی با تراکتور تصمیم 
به تغییر روش بازی تیمش بگیرد، قابل پیش بینی 
نیست اما دور از ذهن هم نیست که سرمربی استقلال 
به دلیل گل هایی که تیمش با این روش دریافت کرده 
اقدام به تغییر روش بازی تیمش بگیرد و استقلال 
را از سه دفاع به چهار دفاع تغییر وضعیت دهد. اگر 
چنین تصمیمی از سوی نکونام اتخاذ شود، محتمل 
است که روزبه چشمی به پست هافبک میانی منتقل 
شود و مرادمند در کنار سهرابیان به عنوان دو دفاع 

میانی به میدان بروند. 

  نادری با حس انتقام
احتمال اینکه نادری در ترکیب اصلی تراکتور 
مقابل استقلال دیده شود کم نیست. این بازیکن در 
بازی اخیر تیمش مقابل نساجی دقایقی به میدان 
رفته و محتمل است که مقابل استقلال نیز بازی 
کند. نادری زمانی در ترکیب استقلال حضور داشت 
و در فصل قهرمانی کمک قابل توجهی به آبی ها کرد. 
نکونام اما از وقتی سکان هدایت استقلال را به دست 
گرفته نسبت به جذب این بازیکن اعلام بی نیازی کرد 

و در نهایت نادری راهی تراکتور شد. 

  به هر حال داور یک انسان 
است و طبیعی است که اشتباه 
کند، در حال حاضر باید تلاش 

کنیم که این موضوع برطرف 
شود. کاری به تحریم ها و 

مسائلی از این دست ندارم 
اما فدراسیون برای رفع این 
اشتباهات باید VAR بیاورد.«

آشتی کنان گل محمدی و نکونام

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  لیگ برتر فوتبال کشورمان در ایستگاه بیست و سوم با مشکلات عجیب و غریبی مواجه است؛ از تعویق مسابقات لیگ برتر به 
دلیل بازی های ملی گرفته تا مشکلات چمن ورزشگاه آزادی و میزبانی سرخابی ها. در این بین در چند روز گذشته یکی از موضوعاتی که صدای اعتراض 

مربیان را بلند کرده، اشتباهات داوری است. البته اشتباهات داوری موضوع جدیدی نیست و هر از گاهی اعتراضاتی نسبت به داوری ها می شود اما بالاخره باید 
در این مسیر به یک راه حل اساسی دست یافت تا دیگر شاهد اشتباهاتی از این دست نباشیم.

علی کفاشــیان، رئیس اسبق فدراسیون فوتبال در خصوص راه حل رفع مشکلات داوری می گوید: »این مشکلات همیشه 
وجود داشــته و در زمان مدیریت من هم این موارد وجود داشــت. در آن زمان اهالی فوتبال می گفتند که اشتباهات داوری به 

بحران تبدیل شده است و نسبت به این موضوع معترض بودند. 
در آن زمان راه حل اساســی وجود نداشــت و تنها با هدست و دیگر امکاناتی که وجود داشت، می توانستیم تا حدودی این 

اشتباهات را برطرف کنیم اما حالا می توان این درد را دوا کرد.«
او صحبت های خود را این گونه ادامه می دهد: »در حال حاضر VAR، دوای این درد اســت و می توان با این تکنولوژی این 
اشتباهات را به کمترین میزان برسانیم. بارها گفته شده که مشکلات داوری تنها مختص فوتبال ایران نیست و این اشتباهات 
در تمام دنیا وجود دارد. این موضوع باعث شد یک تکنولوژی برای رفع این اشتباهات تولید شود و حالا می توان با این تکنولوژی 

یک روز به لیگ ایران می آیم 
پویا اســبقی رفته رفته به یک نام آشنا برای فوتبالدوستان ایرانی تبدیل می شود. 
سرمربی جوان و 38 ساله ای که بعد از هدایت گوته بورگ در لیگ سوئد، قهرمانی جام 
حذفی با این تیم و صعود به لیگ اروپا، هدایت تیم زیر 21 ساله های این کشور را برعهده 
گرفت و بعدها هم به نیمکت بارنزلی در چمپیونشیپ رسید. اسبقی یک دوره کوتاه و 
یک ساله را در ستاره سرخ بلگراد سپری کرد و در نقل و انتقالات تابستانی راهی لیگ 
ستارگان قطر شد تا روی نیمکت الشمال بنشیند. او از چالش سخت مربیگری در لیگ 
قطر می گوید و البته کار با امید ابراهیمی. از نظر اسبقی، ابراهیمی شبیه یک بازیکن 
20 ساله است که می جنگد، می دود و روی بازی الشمال تأثیر زیادی می گذارد. اسبقی 
حالا به فوتبال ایران نزدیکتر شده و این امکان وجود دارد که در سال های آینده حضور 
در لیگ برتر را تجربه کند. خودش که می گوید از پنجره اتاقش خلیج فارس را می بیند 

و این یعنی بیشتر از همیشه به ایران نزدیک شده است.

  هشــت هفته از لیگ قطر گذشــته و تیم شــما در رده نهم جدول 
12 تیمی مســابقات قرار دارد. تو ســال ها در فوتبال اروپا حضور داشتی و 
 به عنوان اولین سؤال اول این است که لیگ ستارگان چه تفاوتی با تجربه های

 قبلی ات دارد؟
در لیگ ســتارگان اغلب بازیکنان قطری هســتند و هر تیم می تواند پنج بازیکن 
بین المللی جذب کند. دو بازیکن زیر 21 سال خارجی هم به این جمع اضافه می شود. 
الان می بینید که العربی مارکو وراتی را از پاری ســن ژرمن خریده، الدحیل کوتینیو را 
آورده و الاهلی نیز دراکسلر را جذب کرده. حضور این ستاره ها در کنار بازیکنان قطری، 
نکته های جالبی هستند که من اینجا دیده ام. وقتی اروپا کار می کردم اکثر بازیکنان در 
یک سطح بودند اما اینجا چنین شرایطی وجود ندارد. سطح بازیکنان با هم متفاوت است.

  همین مسأله کار شما را سخت نمی کند؟
سخت که نه اما سیستم مربیگری را باید تغییر بدهی تا موفق شوی. باید طوری در 
تمرین کار کنی که این اختلاف ســطح جبران شود. اینجا روی ستاره های بین المللی 
خیلی حساب می شود. به همین دلیل باید روشی به کار بگیری تا بقیه بازیکنان بی انگیزه 
نشــوند و در صورت نیاز بتوانند خواسته های کادرفنی را در زمین پیاده کنند. باید به 

لحاظ ذهنی روی آنها کار شود تا بتوان بهترین سود و استفاده را از فوتبال شان برد.

  شما در الشمال ستاره مشهوری ندارید؟
الشــمال فصل قبل دهم شــد و به همین دلیل بودجه آنچنانی در اختیار نداشت 
تا ســتاره مشــهوری جذب کند. تیم های دیگر پول بیشــتری دارند و دست شان باز 
اســت تا بازیکنان خوبی در اختیار بگیرند. ما مجبوریم بازیکن ارزان تر بخریم و از آنها 
 اســتفاده کنیــم. از بازیکنان قطری هم باید بهترین بــازی را بگیریم و همین چالش

 بزرگی محسوب می شود.

  البته تیم شما یک بازیکن باتجربه به نام امید ابراهیمی دارد.
امید بازیکن کاملی است. هم در کارهای تدافعی تبحر دارد و هم در هجوم به دروازه 
رقبا کمک مان می کند. امید بازیکنی است که در لیگ امسال، بیشترین نبردهای تن 
به تن را برده. ضمن اینکه رزومه خوبی در لیگ قطر دارد و همه از او تعریف و تمجید 
می کنند. او زودتر از من اینجا بوده و همه از او رضایت دارند. از طرفی هم بازیکن خوبی 

محسوب می شود و هم یک انسان فوق العاده.

  فکر می کنم اختلاف سنی شما با هم یک سال است. این موضوع کار تو 
را راحت می کند یا سخت؟

من 38 ساله هستم و امید 36 سال دارد. حدود دو سال با هم اختلاف سنی داریم. 
برای من اما این یک اتفاق معمولی است. چون مربیگری را در جوانی آغاز کردم، هر تیمی 
می روم چند بازیکن همسن من هستند یا حتی از من سن بیشتری دارند. با این موضوع 
خیلی غریبه نیستم و قبلاً هم تجربه اش کرده ام. بنابراین مشکلی از این بابت وجود ندارد.

  پس از حضور امید ابراهیمی در الشمال راضی هستی؟
خیلی خیلی. با او هر روز حرف می زنیم. گاهی اوقات از کشــور ایران و لیگ برتر. 
می دانم امید سال ها در ایران بازی کرده. او نکته های خوبی از فوتبال ایران می گوید و 

من هم لذت می برم.

  از تو ســؤال نکرده که چرا تا به حال هدایت تیمی ایرانی را برعهده 
نگرفته ای؟

طی چند ماهی که در الشمال کار می کنیم، من و امید روی کارمان تمرکز داریم. 
هر دو اما می دانیم که امکانش هست یک روز در ایران فعالیت کنیم. شاید امید یک روز 

برگردد و من هم برای اولین بار راهی لیگ ایران شوم.

  البته در روزهای گذشــته و بخصوص بعد از حضور ابراهیمی در کلاس 

مربیگری، شایعه خداحافظی او از فوتبال هم منتشر شده. در این مورد چیزی 
نشنیده ای؟

امید 36 ســال دارد اما واقعیتش مثل یک فوتبالیست 20 ساله بازی می کند. این 
را بعد از هر بازی در جی پی اس می بینیم. امید از همه بیشتر می دود و فکر نمی کنم 
بدنش حالا حالاها تحلیل برود. از طرفی این را می دانم که امید دوست دارد در اوج از 
فوتبال خداحافظی کند اما هنوز مانده تا به آن روز برسیم. او یک بازیکن حرفه ای است 

و در ماه های اخیر رفتاری از او دیده ام که این مسأله را اثبات می کند.

  چه رفتاری؟
ابراهیمــی از همه زودتر به تمرین می آید. خودش اختصاصی کار می کند. وقتی به 
او نزدیک می شوی می توانی ببینی که زندگی حرفه ای دارد. او از جمله بازیکنانی است 
که طوری زندگی کرده که می تواند تا سال های بعد هم بازی کند و در فوتبال حرفه ای 

حضور داشته باشد.

  الان که تقریباً با قدرت تیم ها آشنا شده ای، فکر می کنی انتهای فصل 
الشمال در چه رتبه ای قرار بگیرد؟

خیلی خوشحال می شویم اگر بتوانیم در لیگ ستارگان بمانیم. حتماً می دانید که 
الشمال فصل قبل و تنها به دلیل تفاضل گل بهتر به پلی آف رفت و در لیگ ماند. این فصل 
هم باشگاه، مسئولان و ما کادرفنی و بازیکنان چنین هدفی داریم. فرقی هم نمی کند 

کجای جدول باشیم. هدف ما این است که در جدول بمانیم.

  کدام بازیکنان را در قطر بهتر از بقیه دیدی؟
اینجــا بازیکنان فوق العاده ای حضور دارند. الســد، الریان، الدحیل، الغرافه و العربی 
از ســتاره های بزرگی در ترکیب خود سود می برند. مثلًا الغرافه بازیکنی به نام یاسین 
براهیمی دارد که فوق العاده است. الریان رودریگو را دارد که عضو تیم ملی اسپانیا است. 
الدحیل کوتینیو را آورده که همه می دانیم چه بازیکن بزرگی است. تمام تیم ها دو سه 
بازیکــن خوب دارند که هر هفته باید یکی از آنها را ملاقات کنیم. ضمن اینکه حضور 
در لیگ ســتارگان قطر به من هم در قامت یک مربی جوان کمک می کند تا تجربه 

بیشتری به دست بیاورم.

  چطور؟
مربیان مشهوری در لیگ ستارگان مشغول به کار هستند. الریان ژاردیم را روی نیمکت 
دارد که سال ها در موناکو حضور داشته و فصل قبل هم الاهلی را قهرمان لیگ امارات 
کرد یا گالتیه که در پاری سن ژرمن حضور داشت و چند هفته قبل هدایت الدحیل را 
برعهده گرفته است. برای من به عنوان مربی جذاب است که با آنها رقابت کنم و سطح 

و توانایی خودم را بسنجم.

مشکلات داوری را برطرف کرد.«
رئیس اســبق فدراســیون فوتبال در پاسخ به این سؤال که آیا در دوران شما هم اشتباهات 
داوری تا این حد زیاد بود، بیان می کند: »این مشکلات در مقطعی بالا می رود و در مقطع دیگر 

اشتباهات داوری کمتر می شود. 
نمی توان گفت که این اشــتباهات در کدام دوران کمتر و یا بیشــتر بوده است. به هر حال 
داور یک انســان اســت و طبیعی است که اشتباه کند، در حال حاضر باید تلاش کنیم که این 
موضوع برطرف شــود. کاری به تحریم ها و مســائلی از این دست ندارم اما فدراسیون برای رفع 

این اشتباهات باید VAR بیاورد.«
کفاشیان می افزاید: »البته باید گفت که این اشتباهات در صورت برد و باخت به سود مربیان 
اســت چرا که مربیان اشــتباهات داوری را دلیل باخت شان اعلام می کنند. در برهه ای همه در 
خصوص داوری صحبت می کنند و همه کمیته داوران و داوران را دلیل این اشتباهات می دانند 

اما آنها تنها مقصر نیستند.
 خود بازیکنان و مربیان هم مقصر هستند چرا که آنها با اعتراضات زیاد تمرکز داوران را به 
هم می زنند و باعث می شوند تا داور بیشتر اشتباه کند. ما داوران بسیار خوبی داریم اما داوران 
ما نیازمند حمایت هستند و در این مقطع می توان با آرام کردن جو موجود باعث شویم تا داور 

کار خودش را انجام دهد.«
در روزهای اخیر شاهد جدال مربیان تیم های پرسپولیس و استقلال بودیم؛ موضوعی که باعث 
شد تا فدراسیون فوتبال هم به این موضوع واکنش نشان دهد. رئیس اسبق فدراسیون فوتبال 
در این خصوص می گوید: »گل محمدی و نکونام هم تیمی بودند و در کنار هم بازی می کردند. 
اینهــا نباید به همدیگر بی احترامی کنند چرا که بی احترامی آنها به یکدیگر باعث واکنش تند 
طرفداران این دو تیم می شود. این دو تیم طرفداران زیادی دارند که جدال آنها با یکدیگر به هیچ 

وجه موضوع خوبی نیست. گل محمدی و نکونام باید آرامش خود را حفظ کنند.«
او صحبت هایش را این گونه ادامه می دهد: »در جدال این دو، مدیران دو باشگاه هم بر علیه 
دیگری صحبت می کنند، این در حالی است که مدیران باشگاه هم به این موضوع دامن می زنند. 
به هر حال این 2 باشگاه مدیرعامل دارند و این دو باید مشکلات این چنینی را مدیریت کنند. 
این اختلاف موجود میان مربیان پرســپولیس و اســتقلال هم برطرف می شود و آنها در نهایت 

صورت همدیگر را می بوسند و آشتی می کنند.«
کفاشــیان در خصوص پرونده دیدار سپاهان- الاتحاد و باخت نماینده کشورمان مقابل این 
تیم عربستانی بیان می کند: »رأی AFC در این پرونده عادلانه نبود و کنفدراسیون فوتبال آسیا 
می توانســت اعلام کند که این بازی در زمین بی طرف تکرار شود. تیم های عربستانی در جدال 
با تیم های ایرانی همیشه به دنبال بهانه هستند و نتیجه بازی را خارج از زمین رقم می زنند. در 
همین ســال های اخیر بارها شاهد اعتراض تیم های عربستانی بوده ایم.«رئیس اسبق فدراسیون 
فوتبال در خصوص تیم ملی این گونه صحبت می کند: »تیم ملی شرایط خوبی دارد و می تواند 
در جام ملت ها موفق ظاهر شود البته این موضوع نیازمند حمایت همه جانبه از تیم ملی است. 
مسئولان باید تیم ملی را از هر جهت حمایت کنند تا تیم بتواند در جام ملت ها نتیجه بگیرد. این 
حمایت شامل بازی های دوستانه هم می شود. در حال حاضر تیم ملی نیاز دارد که بازی تدارکاتی 
برگزار کند تا با نهایت آمادگی به قطر برود. فدراسیون فوتبال پیش از جام جهانی قطر بازی های 
تدارکاتی خوبی برای تیم ملی تدارک دید و حالا هم باید این کار را انجام دهد تا تیم ملی در 
دیدار با تیم های قدرتمند محک بخورد.«او صحبت های خود را این گونه به پایان می رساند: »تیم 
ملی نیازمند جوانگرایی است و این اتفاق باید بعد از جام ملت ها بیفتد. ما مربی خوبی همچون 
امیر قلعه نویی داریم، مربی ای که سال هاســت کار می کند و نتایج خوبی می گیرد. تیم ملی با 

مربی ایرانی باید به ثبات در کسب نتایج برسد تا به صورت طبیعی مسیر خود را ادامه دهد.«
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براساس یک مطالعه جدید، سیگار می تواند 
باعث ایجاد جهش در دی ان ای شود که خود 

منجر به بروز سرطان می شود.
 به نقل از آی ای، همه می دانند که سیگار 
کشیدن می تواند باعث بروز سرطان شود، اما 
اینکه بتوانیم یکی از روش هایی را که در سطح 
مولکولی باعث این اتفاق می شود را بیابیم، گام 
مهمی در درک چگونگی تاثیر سبک زندگی ما 

بر خطر ابتلا به سرطان است.
در طول ســالها، مطالعات نشــان داده اند 
که سیگار کشــیدن می تواند دی ان ای را به 
روشی بسیار خطرناک تغییر دهد. مواد سمی 
و ترکیبات خطرناک موجود در دود ســیگار 
می تواند منجر به جهش ها و تغییراتی شود که 
می تواند تاثیر قابل توجهی بر سلامت داشته 
باشــد و خطر ابتلا به تعدادی از بیماری ها از 

جمله سرطان را افزایش دهد.
اکنون، یک مطالعــه جدید تایید می کند 
که سیگار کشیدن واقعا می تواند باعث ایجاد 
جهش در دی ان ای شود که باعث بروز سرطان 
 »stop-gain« می شود. این جهش ها موسوم به
به بدن دستور می دهد تا تولید پروتئین های 
خاص را قبل از رسیدن به پتانسیل کامل شان 
متوقف کننــد و توانایی محافظــت در برابر 

سرطان را خنثی کنند.
علاوه بر این، محققان کشــف کردند که 
ژن هــای معروف بــه »ســرکوب کننده های 
تومور« که پروتئین هایی را تولید می کنند که 
معمولا از تکثیر سلول های ناهنجار جلوگیری 
می کنند، به  طور ویژه تحت تاثیر این جهش ها 
قرار گرفتند که این منجر به رشد کنترل نشده 

سلول های سرطانی می شود.
نینا آدلر)Nina Adler(، دانشجوی دکترای 
دانشــگاه تورنتو که این مطالعــه را رهبری 
کرده، می گوید: مطالعه ما نشان داد که سیگار 
کشیدن با تغییراتی در دی ان ای که تشکیل 
ســرکوب کننده های تومور را مختل می کند، 

مرتبط است.
بدون آن ها، ســلول های غیرطبیعی اجازه 
رشــد بدون کنترل دفاعی سلولی را دارند و 

سرطان می تواند راحت تر رشد کند.
محققان با استفاده از روش های محاسباتی 
قوی، دی ان ای بیش از ۱۲ هزار نمونه تومور 
را از ۱۸ نوع ســرطان متمایز بررسی کردند. 
بر اساس یافته های آنها، ارتباط واضحی بین 
»نشــانه های« متمایز دی ان ای ســیگاری ها 
و جهش های افزایش یافته در ســرطان ریه 

وجود دارد.
 داده های محققان همچنین نشان داد که 
هرچه افراد بیشتر ســیگار می کشیدند، این 
جهش های مضر بیشــتر تولید می شدند.آدلر 
افزود: همه می دانند که سیگار می تواند باعث 
ایجاد ســرطان شود، اما اینکه بتوانیم یکی از 
روش هایی را که در سطح مولکولی باعث این 
اتفاق می شــود، توضیح دهیم گام مهمی در 
درک چگونگی تاثیر سبک زندگی ما بر خطر 

ابتلا به سرطان است.
دانشمندان خاطرنشان کردند که تحقیقات 
بیشتری برای درک صحیح تاثیرات مضر عوامل 
دیگر مانند مصرف الکل و رژیم غذایی نامناسب 
بر دی ان ای ضروری است، اما در حال حاضر، 
شواهد قطعی وجود دارد که سیگار کشیدن 
منجر به سرطان می شــود. این نتیجه گیری 

توسط مطالعات قبلی پشتیبانی می شود.
تحقیقات پیشــین نشــان داده است که 
مــواد شــیمیایی موجــود در دود تنباکــو، 
ماننــد هیدروکربن هــای آروماتیــک چند 
حلقــه ای)PAHs( و نیتروزامین ها، می توانند 
مســتقیما بــه دی ان ای متصــل شــوند و 
جهش هایــی ایجــاد کنند کــه فرآیندهای 
طبیعی سلولی را مختل کرده و به طور بالقوه 

منجر به سرطان می شوند.
علاوه بر این، ســیگار باعث تولید سطوح 
بالایی از گونه های فعال اکسیژن و رادیکال های 
آزاد می شود که می تواند باعث آسیب اکسیداتیو 
به دی ان ای شود و به جهش و سایر آسیب های 

سلولی منجر شود. 
این فرآیند با کوتاه شدن سریع تلومر نیز 
مرتبط است که با پیری سلولی و بیماری های 

مختلف ارتباط دارد.
در نهایت، سیگار می تواند منجر به تغییرات 
اپی ژنتیکی شــود که به تغییراتی در مولکول 
دی ان ای گفته می شــود که بر بیان ژن تاثیر 
می گذارد و اثرات طولانی مدتی بر سلامتی از 
جمله انتقال آن به نسل های آینده داشته باشد.

این مطالعه جدید شواهد بیشتری از آسیب 
شدید سیگار به سلامت انسان ارائه می دهد و 
ثابت می کند که چرا ترک سیگار یا اجتناب از 

آن به طور کامل، بهترین اقدام است.

جهش در دی ان ای و ابتلا به 
سرطان از عوارض سیگار 

دلار  51.500

یورو 54.500

پوند  62.650

درهم  14.280

لیر  1.810

سکه  تمام  29.700.000

سکه نیم  15.500.000

سکه ربع  10.550.000

سکه یک گرمی  5.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

نفت به مسیر صعود 
قیمت بازگشت

لاماری ایما برقی جدید
عاطفه دهقانی     | شــرکت دانگ فنگ 
فورتینگ به تازگی از کــراس اور برقی و جدید خود رونمایی 
کرد که شاید این محصول با نام لاماری ایما برقی جدید راهی 
ایران شود. در ادامه با مشخصات فنی و تصاویر آن همراه خواهیم 
بود.شرکت آرین پارس موتور با نسخه های مختلفی از لاماری 
ایما در بازار خودرو ایران فعالیت می کند. تا اینجای کار، علاوه 
بر نسخه اصلی، ما شاهد ورود دو نسخه ی دیگر از این محصول 
یعنی لاماری ایما فول آپشــن یا همــان لاماری ایما ایکس و 
لاماری ایما هیبریدی بودیم و بد نیست اشاره کنیم که لاماری 
ایما فیس لیفت هم هرچند محدود، اما به کشور ما آمده است. 
اولین نســخه از لاماری ایما برقی هم اوایل سال جاری یعنی 
تقریبا فروردین ۱۴۰۲، در خیابان های چین شــکار شد. حالا 
طبق آخرین گزارش های به دست آمده از بلاگرهای خودرو در 
چین، باید منتظر نســخه ای جدید از لاماری ایما برقی باشیم. 
حال سه سوال مهم پیش می آید؛ نسخه جدید چه فرقی با مدل 
قبلی دارد؟ آیا به ایران هم وارد می شود؟ اگر بله، با چه قیمتی؟ 

در ادامه سعی می کنیم تا به تمام این سوالات پاسخ دهیم.
مدل جدید نســبت به مدل قبلی، ظرفیت باتری یکسانی 
دارد اما توان موتور آن، کمی کاهش یافته است. در این نسخه، 
یک کــراس اور برقی و کامپکت را داریم که در محور جلویی 
خود، میزبان یک موتور برقی )از نوع سنترال سنکرون آهنربای 
دائمی( اســت که در بهترین روز خود می تواند ۱۲۰ کیلو وات 
یعنی تقریبا ۱۷۰ اسب بخار قدرت و ۲۴۰ نیوتن متر گشتاور 

را با گیربکس تک سرعته راهی چرخ های جلویی کند.
ظرفیــت باتری های لاماری ایما برقــی جدید احتمالا در 
حدود ۷۰ کیلو وات ساعت خواهد بود که با یک بار شارژ کامل 
می توانند نزدیک به ۴۱۰ کیلومتر را پیوســته طی کنند. این 

باتری ها از نوع لیتیومی ترنری هستند که از ترکیب فلزاتی مثل 
نیکل، کبالت و منگنز ساخته می شوند.

  آپشن ها و امکانات رفاهی
لیست آپشن ها و امکانات رفاهی و تجهیزات ایمنی در لاماری 
ایما برقی جدید، فرق زیادی با مدل هیبریدی و برقی قدیمی 
ندارد و حتی امکانات لاماری ایما فیس لیفت فول آپشــن هم 
با این کراس اور برقی برابر می کند. این امکانات شــامل موارد 

زیر می شوند:
صندلی برقی با گرمکن

دوربین ۳۶۰ درجه
صندوق پران برقی با حسگر حرکت پا

گیربکس اتوماتیک تک سرعته
رادار باقی ماندن بین خطوط

سیستم کنترل پایداری و کشش
دستیار حرکت در سربالایی و سرپایینی

اتوهلد و ترمز پارک برقی
سیستم هشدار تصادف از جلو

سنسور باران
نوربالای اتوماتیک

سیستم اخطار باز کردن درهای خودرو DOW در زمان عبور 
وسایل نقلیه از کنار خودرو

دستیار پارک خودکار
سیستم روشنایی تمام ال ای دی

رادار نقطه کور
دستیار اجرای فرمان های صوتی

و ...
اندازه و ابعاد لاماری ایما برقی جدید شــامل ۴۶۰۰ میلی 

متر طول، ۱۸۶۰ میلــی متر عرض و ۱۶۸۰ میلی متر ارتفاع 
می شود و فاصله محورهای آن هم به ۲۷۱۵ میلی متر می رسد.

از دور، نســخه  قبلی و جدید فرق زیادی با هم ندارند اما با 
کمی دقت، تفاوت ها آشکار می شوند. پورت شارژ از گلگیر عقب 
به سپر جلویی منتقل شده است و خود این قسمت، از طراحی 
جدید بهره می برد. طراحی لانه زنبوری به کلی حذف شــده و 

اکنون شاهد سپر یکپارچه تری هستیم.
ایرادهای نمای کناری حتی در نســخه دوم هم رفع نشده 
است. رینگ ها هنوز هم فاقد فلاپ های آیرودینامیکی هستند 
و دستیگره های پاپ اوت هم وجود ندارند! دستیگره های پاپ 
اوت باعث می شــوند تا ضریب درگ و در نتیجه مصرف انرژی 

کاهش یابند.
نمــای عقبی، بیشــترین تغییرات را در خــود دارد. چراغ 
خطرهــای تقریبا فــرم یکپارچه را رهــا کرده اند و چراغ های 
دایره ای شــکل جــای آن هــا را گرفته اند. دیفیوزر مشــکی 
 رنــگ، اســپویلر ســقفی و چراغ خطر ســوم هــم به قوت

 خود باقی مانده اند.
اتاق و داشــبورد لاماری ایما برقی جدیــد واقعا تفاوتی با 
مدل های قبلی ندارد. در داشبورد لاماری ایما برقی مدل ۲۰۲۳ 
همچنان می توانید نمایشــگرهای دوال اسکرین با ابعاد ۲۰.۵ 
اینچ، دریچه های هوای دایره ای شکل با تریم دو رنگ، کنسول 
پیانویی و فرمان دی کات و صندلی های اسپرت، از اصلی ترین 
فاکتورهای کابین لاماری ایما برقی فیس لیفت ۲۰۲۳ هستند.

مهم ترین تفاوت داشــبورد لاماری ایما EV جدید ۲۰۲۳ و 
نسخه قدیمی در کنسول میانی خلاصه می شود. در مدل جدید، 
ســه دکمه دایره ای شکل را داریم که به نوعی، سیتسم تهویه 
مطبوع را کنترل می کنند. این تفاوت، در تصویر بالا به خوبی 

توضیح داده شده است.

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آســیا، 
در پی تائید تصمیم عربســتان سعودی و روسیه برای 
تمدید کاهش عرضه اضافی تا پایان سال میلادی جاری، 

افزایش یافت.
بهای معاملات نفت برنت با ۳۵ ســنت معادل ۰.۴۱ 
درصد افزایش، به ۸۴ دلار و ۸۹ ســنت در هر بشــکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با 
۴۱ سنت معادل ۰.۵۱ درصد افزایش، در ۸۰ دلار و ۹۲ 

سنت در هر بشکه ایستاد.
هر دو شــاخص هفته گذشته، بیش از شش درصد 
کاهش ثبــت کرده بودند که دومیــن کاهش هفتگی 

متوالی آنها بود.
عربستان سعودی در بیانیه ای که از سوی یک منبع در 
وزارت انرژی منتشر شد، تائید کرد این کشور به کاهش 
داوطلبانه اضافی خود به میزان یک میلیون بشکه در روز 
ادامه می دهد که به منزله تولید حدود ۹ میلیون بشکه 
در روز در دســامبر است. تصمیم ریاض مطابق با پیش 

بینی تحلیلگران بود.
پس از بیانیه عربستان سعودی، روسیه هم اعلام کرد 
که به کاهش روزانه ۳۰۰ هزار بشکه ای صادرات نفت و 
فرآورده های نفتی خود تا پایان دسامبر ادامه خواهد داد.

همان طور که تحلیلگــران پیش بینی کرده بودند، 
شرکت آرامکوی ســعودی قیمت فروش رسمی گرید 
نفتی عرب لایت برای دسامبر را برای مشتریان آسیایی 
تغییر نداد و روند افزایش قیمت پنج ماهه را متوقف کرد. 
قیمت فروش عرب لایت، چهار دلار در هر بشکه بالاتر از 

میانگین قیمت نفت عمان/دوبی ماند.
تحلیلگران موسســه مالی آی ان جی در یادداشتی 
اعلام کردند: بازار نفت در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۴، 
دچار مازاد عرضه می شــود و این موضوع کافی است تا 
عربســتان سعودی و روســیه را برای ادامه این کاهش 
تولید، متقاعد کند.ســورو سرکار، تحلیلگر دی بی اس 
در ســنگاپور گفت: بازار در مقطع فعلی، روی ریســک 
ژئوپلیتیکی زیادی حساب نمی کند. وی با اشاره به ادامه 
کاهش عرضه، پایان افزایش نرخ های بهره و کاهش دلار 
آمریکا، پیش بینی کرد نفــت برنت در محدوده ۸۰ تا 
۸۵ دلار در هر بشکه، حمایت خواهد شد.سرمایه گذاران 
هفته جاری منتظر انتشار آمار اقتصادی بیشتری از سوی 
چین هســتند که دومین مصرف کننده بزرگ نفت در 
جهان به شمار می رود.بر اساس گزارش رویترز، شرکت 
خدمات انرژی بیکر هیوز اعلام کرد شــرکت های انرژی 
آمریکایی، تعداد دکل های حفاری نفت و گاز طبیعی را 
هفته گذشته هشت حلقه کاهش دادند و به ۴۹۶ حلقه 
رساندند که پایین ترین میزان از ژانویه سال ۲۰۲۲ است.

بازارهای آسیایی سبز شدند و شاخص »کوسپی« بازار 
بورس کره جنوبی چهار درصد رشد کرد.

 به نقل از مارکت، بازارهای سهام آسیا با رشد مثبت 
معامله شدند و احساسات مثبت پس از یک هفته قوی 
در وال استریت گسترش یافت.بانک مرکزی ژاپن اعلام 
کرد که هدف آن برای دســتیابی به ثبات قیمت هنوز 
محقق نشــده و خاطرنشــان کرد که بانک مرکزی به 
سیاســت پولی سابق خود ادامه خواهد داد. در گزارشی 
نیز ذکر شــد که فعالیت بخش خدمات ژاپن رشد خود 
را در ماه اکتبر کاهش داده است.کوسپی کره جنوبی در 
ساعت سه و ۴۹ دقیقه صبح به وقت اروپا ۳.۹۸ درصد 
افزایش یافــت، در حالی که نیکی ۲۲۵ ژاپن به میزان 
۲.۴۱ درصد و هانگ ســنگ هنگ کنگ ۱.۷۶ درصد 
صعود کردند.شاخص شانگهای کامپوزیت ۰.۶۴درصد و 
شنژن کامپوزیت ۱.۵۴ درصد در ساعت سه و ۵۰ دقیقه 
بامداد به وقت اروپا صعود کردند، دو دقیقه بعد، شاخص 
سهام استرالیا ۰.۳۲ درصد افزایش یافت.دلار آمریکا در 
برابر ین ژاپن ۰.۱۶ درصد افزایش یافت و در ساعت  سه 
و ۵۴ دقیقه صبح به وقت اروپا در ۱۴۹.۶۲ فروخته شد.

خودرو لوکس روسی آئوروس 
کامندانت با پیشرانه چینی 

خودرو لوکس روسی آئوروس کامندانت قرار است به یک پیشرانه 
چینی ساخت شــرکت گریت وال مجهز شود. کمپانی آئوروس 

به خاطر تحریم های روسیه این تصمیم را گرفته است.
پس از شــکل گیری جنگ روســیه و اوکراین، خودروسازان 
بین المللی یکی پس از دیگری بازار روسیه را ترک کردند و این بازار 
خودرو روسیه را با چالش جدید مواجه کرد. اما درست مثل بازار 
ایران، چینی ها به سمت این بازار هم هجوم آوردند و حالا حضور 

فعالی در خاک روسیه دارند.در حالی که دیگر خبری از خودروهای 
لوکس بنز و بی ام و نیست، خودروساز چینی هونگچی جای آن ها را 
گرفته است. با محو شدن اتومبیل های آفرودی تویوتا از بازار نیز حالا 
خودروهای گریت وال تانک جانشین آن ها شده اند. اما نفوذ چینی ها 
ظاهرا به صنعت خودروسازی روسیه نیز رسیده است. آنطور که در 
خبرها آمده، خودرو لوکس روسی آئوروس کامندانت به زودی قرار 
است با یک پیشرانه ساخت شرکت چینی گریت وال وارد بازار شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/16
شماره : 1520

افتتاح فرودگاه سقز؛ 
تحقق آرزوی 18 ساله 
مردم شمال کردستان

با تصویب ساخت فرودگاه 
سقز پروژه احداث این 
فرودگاه از سال 1۳82 آغاز 
شد و با تخصیص اعتباری 
معادل 500 میلیارد تومان، 
تا کنون 90 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته است. این 
فرودگاه قرار است، پنج 
شنبه )11 آبان( توسط 
رئیس جمهور به بهره برداری 
برسد تا رویای مردم شمال 
کردستان را محقق کند.

  اینفوگرافیک

صعود بازارهای آسیا
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